
WIADOMO�CI UCZELNIANE 9(96) czerwiec 2001 3

Wywiad z�

Opieraj¹c siê na tak uzyskanych opiniach przygotowali�my � moim
zdaniem � interesuj¹c¹ ofertê. Uczelnia daje swoim przysz³ym stu-
dentom mo¿liwo�æ studiowania nastêpuj¹cych specjalno�ci: infor-
matyka stosowana, architektura �rodowiskowa, zarz¹dzanie produk-
cj¹ i us³ugami, finanse i zarz¹dzanie organizacjami, jêzyk niemiecki
oraz jako szósta specjalno�æ � konserwacja zabytków.

� W ubieg³ym miesi¹cu otrzyma³
Pan nominacjê na rektora nowo po-
wo³anej Pañstwowej Wy¿szej Szko³y
Zawodowej w Nysie, od kiedy rozpo-
czyna ona dzia³alno�æ, jak d³ugo trwa-
³y przygotowania do jej uruchomie-
nia?

� Uczelnia rozpoczê³a dzia³alno�æ w
dniu 1 czerwca br., i w tym te¿ dniu
obj¹³em urz¹d rektora. Dzia³alno�æ dy-
daktyczna, podobnie jak we wszystkich
wy¿szych uczelniach w kraju zainaugu-
rowana zostanie z dniem 1 pa�dzierni-
ka. Nabór na uczelniê przeprowadzony
zostanie równie¿ w obowi¹zuj¹cych po-
wszechnie terminach.

Pierwszy pomys³ powstania uczelni
zrodzi³ siê w lipcu przed dwoma laty.
Przygotowanie wniosku, który z³o¿ony
zosta³ w ministerstwie w lutym 2000
roku zajê³o oko³o 7�8 miesiêcy. Proces
opiniowania wniosku przez miarodajne
gremia trwa³ prawie rok, a uczelnia po-
wo³ana zosta³a Rozporz¹dzeniem Rady
Ministrów w kwietniu bie¿¹cego roku.

� Jak¹ ofertê kszta³cenia przygoto-
wa³a dla absolwentów szkó³ �rednich
uczelnia w Nysie?

� Ju¿ na etapie przygotowywania
wniosku zak³adali�my uruchomienie
sze�ciu kierunków kszta³cenia, chocia¿
w wy¿szych szko³ach zawodowych nie
nosz¹ one nazwy kierunków, lecz spe-
cjalno�ci. Aby zaproponowaæ trafn¹
ofertê kszta³cenia przeprowadzili�my
w�ród ówczesnych uczniów szkó³ �red-
nich, badania ankietowe maj¹ce na celu
poznanie ich oczekiwañ. Opieraj¹c siê
na tak uzyskanych opiniach przygotowa-
li�my � moim zdaniem � interesuj¹c¹
ofertê. Uczelnia daje swoim przysz³ym
studentom mo¿liwo�æ studiowania nastê-
puj¹cych specjalno�ci: informatyka sto-
sowana, architektura �rodowiskowa, za-
rz¹dzanie produkcj¹ i us³ugami, finanse
i zarz¹dzanie organizacjami, jêzyk nie-
miecki oraz jako szósta specjalno�æ �
konserwacja zabytków. Trzy pierwsze,
przyszli absolwenci koñczyæ bêd¹ z ty-
tu³em in¿yniera, pozosta³e trzy, z tytu-
³em licencjata. Z wymienionych specjal-
no�ci Komisja Akredytacyjna Wy¿szego

Szkolnictwa Zawodowego zatwierdzi³a
wszystkie, za� Rada G³ówna Szkolnic-
twa Wy¿szego piêæ, szósta � konserwa-
cja zabytków jest w toku opiniowania.
Powody tego opó�nienia s¹ w³a�ciwie
dwa. Pierwszy wynika z ogólnej sytu-
acji w zakresie kszta³cenia na tym kie-
runku i pewnej hermetyczno�ci �rodo-
wisk kszta³c¹cych konserwatorów. Do-
tychczas tylko trzy o�rodki akademickie
prowadz¹ studia w tym zakresie � To-
ruñ, Warszawa i Kraków. S¹ to �rodowi-
ska naukowe o bogatej tradycji konser-
watorskiej, które nie tak ³atwo chc¹ do-
pu�ciæ do tej dziedziny nowych. Drugi
powód by³ zgo³a inny. W trakcie przy-
gotowywania wniosku w sk³adzie wy-
k³adowców znajdowa³a siê pani profesor
Roznerska z Uniwersytetu Miko³aja Ko-
pernika w Toruniu, niestety kiedy wnio-
sek znajdowa³ siê na etapie opiniowania,
pani profesor zmar³a. Obecnie uzupe³-
niamy sk³ad wyk³adowców, co poci¹ga
za sob¹ wiele komplikacji m.in. mody-
fikacjê siatki godzin. Krótko mówi¹c, z
Rady G³ównej uzyskali�my prolongatê
na przygotowanie stosownych dokumen-
tów i my�lê, mamy du¿e szanse na po-
my�lne sfinalizowanie procedury uru-
chomienia równie¿ tej specjalno�ci.

� Jakie warunki stawiane s¹ przed
absolwentem szko³y �redniej pragn¹-
cym rozpocz¹æ naukê w nyskiej szko-
le wy¿szej, czy zasady rekrutacji od-
biegaj¹ od tych, które opracowuje na
przyk³ad Politechnika Opolska?

� Generalnie warunki rekrutacji nie
ró¿ni¹ siê od tych jakie stawia wobec
kandydatów uczelnia akademicka. Wy-
¿sza Szko³a Zawodowa jest uczelni¹ pañ-
stwow¹, mamy tego samego ministra,
finansowani jeste�my z tego samego bu-
d¿etu, lecz jak w ka¿dej uczelni tak i u

nas ustalamy w³asne zasady rekrutacji.
Obowi¹zuj¹ce w tym roku nie ró¿ni¹ siê
zbytnio od tych, które ustali³a np. Poli-
technika Opolska. O przyjêciu na infor-
matykê stosowan¹, zarz¹dzanie produk-
cj¹ i us³ugami oraz na finanse i zarz¹-
dzanie organizacjami decyduje konkurs
�wiadectw maturalnych, na specjalno�ci
jêzyk niemiecki przeprowadzona zosta-
nie dodatkowo rozmowa kwalifikacyjna,
za� na architekturze �rodowiska obowi¹-
zywaæ bêdzie egzamin z rysunku. Nie
ustalili�my jeszcze zasad rekrutacji na
konserwacjê zabytków, lecz ju¿ teraz
mo¿na powiedzieæ, ¿e oprócz konkursu
�wiadectw wprowadzony zostanie na tej
specjalno�ci jeszcze dodatkowy egza-
min. U�ci�limy to jednak po uzyskaniu
zgody na jej uruchomienie.

� Wy¿sza szko³a zawodowa jest
uczelni¹ pañstwow¹, czy oznacza to,
¿e przyszli studenci bêd¹ mieæ zapew-
nione bezp³atne kszta³cenie?

Tysi¹c studentów mo¿e rozpocz¹æ studia w PWSZ w Nysie
Z prof. Ryszardem Knosal¹, rektorem Pañstwowej Wy¿szej Szko³y Zawodowej w Nysie
i kierownikiem Katedry In¿ynierii Produkcji WZiIP Politechniki Opolskiej rozmawia Krystyna Duda



4 Politechnika Opolska

Wywiad z�

� Oczywi�cie i to pragnê bardzo moc-
no podkre�liæ � nauka bêdzie bezp³at-
na, ma³o tego, uruchomiony zostanie
fundusz stypendialny dla tych studen-
tów, którzy maj¹ szczególnie trudn¹ sy-
tuacjê materialn¹, uczelnia ma tak¿e
w³asny fundusz inwestycyjny pochodz¹-
cy z bud¿etu pañstwa i z dofinansowa-
nia samorz¹dów. Wy¿sze szko³y zawo-
dowe, zgodnie z intencj¹ ustawodawcy,
uruchamiane maj¹ byæ tam, gdzie nie
funkcjonuj¹ uczelnie akademickie, czy-
li w mniejszych miejscowo�ciach, nieco
odleg³ych od akademickich centrów.
Pewne ogólne za³o¿enie przyjête w trak-
cie powo³ywania szkó³ wy¿szych zawo-
dowych polega³o na tym, ¿e szko³y te
maj¹ powstaæ w pierwszej kolejno�ci w
tych miastach, które straci³y status wo-
jewództwa, jako forma �rekompensaty�
za powszechnie odczuwane obni¿enie
presti¿u. Na dwadzie�cia istniej¹cych
obecnie pañstwowych wy¿szych szkó³
zawodowych a¿ osiemna�cie zlokalizo-
wanych zosta³o w dawnych miastach
wojewódzkich, a tylko dwie w innych,
konkretnie w Sanoku i w³a�nie w Ny-
sie.

� Aby kszta³ciæ studentów potrze-
ba odpowiedniej liczby wysokiej klasy
wyk³adowców, jak przedstawia siê
sk³ad osobowy PWSZ w Nysie?

� Z wiêkszo�ci¹ osób, które praco-
waæ bêd¹ na uczelni podpisali�my umo-
wy przedwstêpne ju¿ na etapie opraco-
wywania wniosku o jej utworzenie. Taki
postawiony zosta³ wymóg formalny, w
rezultacie którego kadra jest prawie
skompletowana, przynajmniej w odnie-
sieniu do pierwszego roku dzia³alno�ci.
Chcia³bym wyja�niæ w tym miejscu, ¿e
struktura kadry w wy¿szych szko³ach
zawodowych jest nieco uproszczona,
wystêpuj¹ tylko trzy stanowiska � pro-
fesor, wyk³adowca i asystent. Na dwóch
pierwszych poziomach mamy pe³n¹ ob-
sadê. W sumie podpisali�my ponad 40
umów przedwstêpnych z profesorami i
wyk³adowcami. Z asystentami nie mu-
sieli�my zawieraæ umów przedwstêp-
nych. Liczebno�æ tej grupy uzale¿niona
jest bardo od liczby studentów i dlatego

asystentów zatrudnimy wiêc pod koniec
okresu rekrutacji. Kadra, któr¹ pozyska-
li�my wywodzi siê g³ównie z uczelni
wroc³awskich, z Opola, z Gliwic, a na-
wet z Torunia. Liczebno�æ kadry uza-
le¿niona jest oczywi�cie od liczby stu-
dentów. Zak³adaj¹c, ¿e rocznie przyjmo-
waæ bêdziemy blisko 1000 studentów, po
czterech latach winno byæ ich oko³o
4000. Uczelnia zatrudniaæ bêdzie wte-
dy oko³o 500 osób: 400 nauczycieli aka-
demickich i 100 osób w pionie admini-
stracyjnym. Podane liczby s¹, moim
zdaniem, dobrze wywa¿one, a progno-
zy realne.

� Jakie ró¿nice wystêpuj¹ w proce-
sie kszta³cenia na przyk³ad informa-
tyka na politechnice, a w wy¿szej
szkole zawodowej?

� Wspomniane na pocz¹tku rodzaje
studiów � in¿ynierskie i licencjackie, w
pewnym zakresie charakteryzuj¹ sam
proces kszta³cenia. Studia koñcz¹ce siê
licencjatem zbli¿one bêd¹ w swym cha-
rakterze do studiów prowadzonych na
uniwersytetach, czy w szko³ach prywat-
nych. Studia in¿ynierskie s¹ do�æ podob-
ne do realizowanych na politechnikach.
Wystêpuje tu jednak pewna istotna ró¿-
nica, otó¿ wszystkie specjalno�ci prowa-
dzone w uczelniach zawodowych musz¹
mieæ z góry zaplanowane piêtnastotygo-
dniowe praktyki zawodowe. W planach
studiów obowi¹zuj¹cych w politechni-
kach tak¿e uwzglêdnione, s¹ co prawda
zdecydowanie krótsze, bo czterotygo-
dniowe praktyki, jednak s¹ one jedynie
zalecane, a wcale nie tak rzadko w ogó-
le siê nie odbywaj¹. W przypadku wy-
¿szych szkó³ zawodowych taka sytuacja
nie wchodzi w rachubê, poniewa¿ prak-
tyka musi trwaæ jeden semestr i ju¿ na
etapie opracowywania wniosku o utwo-

rzenie uczelni przedstawiæ musieli�my
kompletne o�wiadczenia zak³adów pra-
cy, które s¹ w stanie przyj¹æ naszych
przysz³ych studentów na praktyki. Sko-
ro za³o¿yli�my, ¿e przyjmiemy tysi¹c
studentów na pierwszy rok studiów, to
dla tego tysi¹ca musieli�my zagwaran-
towaæ miejsce odbywania praktyk. Nie
by³o to ³atwe zadanie. Ma³o tego, przy-
jêli�my te¿, ¿e student rozpoczynaj¹cy
na szóstym semestrze praktykê w wy-
branym zak³adzie pracy otrzyma w nim
temat swojej pracy dyplomowej. Praca
ta realizowana bêdzie w �cis³ej wspó³-
pracy studenta z tym zak³adem. Studen-
tem na tym etapie opiekowaæ bêd¹ siê
dwie osoby, jedna z uczelni, czuwaj¹ca
nad teoretycznym przygotowaniem dy-
plomu, druga z zak³adu pracy pe³ni¹ca
nadzór praktyczny. Mamy nadziejê, i¿
tak opracowane prace zostan¹ wdro¿one
w praktyce. Liczymy równie¿ na to, ¿e
studenci znajd¹ zatrudnienie tam, gdzie
odbywali swoje praktyki.

� Za³ó¿my, ¿e absolwent szko³y
�redniej stanie przed nastêpuj¹cym
dylematem: wybraæ politechnikê, czy
PWSZ. Jakich argumentów u¿y³by
Pan Profesor, aby przekonaæ go, by
zdecydowa³ siê na tê drug¹?

� Nie bez znaczenia przy tego typu
wyborach jest miejsce zamieszkania.
Do�æ oczywiste wydaje mi siê to, ¿e
mieszkaniec Opola lub najbli¿szych jego
okolic wybierze politechnikê, choæ nie
musi to byæ ¿elazn¹ regu³¹. Wydaje siê
prawdopodobne, ¿e je�li maturzysta np.
nie dostanie siê na wybrany kierunek w
Opolu, zdecyduje siê studiowaæ go w
Nysie. Innym wa¿niejszym powodem
jest sam charakter uczelni, o czym in-
formuje sama jej nazwa. Jako uczelnia
zawodowa wiêkszy nacisk k³ad³a bêdzie
na praktyczn¹ stronê wykszta³cenia, a
wiêc wiêcej zajêæ zaplanowano w labo-
ratoriach, które zw³aszcza z przedmio-
tów technicznych, odbywaæ bêd¹ siê w
konkretnych fabrykach. Mamy podpisa-
ne umowy z Daewoo, z ZUP i kilku in-
nymi zak³adami pracy, w my�l których

Na dwadzie�cia istniej¹cych obecnie pañstwowych wy¿szych szkó³
zawodowych a¿ osiemna�cie zlokalizowanych zosta³o w dawnych
miastach wojewódzkich, a tylko dwie w innych, konkretnie w Sano-
ku i w³a�nie w Nysie.

Liczebno�æ kadry uzale¿niona jest oczywi�cie od liczby studentów.
Zak³adaj¹c, ¿e rocznie przyjmowaæ bêdziemy blisko 1000 studen-
tów, po czterech latach winno byæ ich oko³o 4000. Uczelnia zatrud-
niaæ bêdzie wtedy oko³o 500 osób: 400 nauczycieli akademickich i
100 osób w pionie administracyjnym. Podane liczby s¹, moim zda-
niem, dobrze wywa¿one, a prognozy realne.
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laboratoriami bêd¹ konkretne stanowi-
ska pracy, a zajêcia studentów realizo-
wane bêd¹ w rzeczywistym czasie pra-
cy firmy. Dziêki temu m.in. mamy na-
dziejê lepiej przygotowaæ naszych absol-
wentów do przysz³ej pracy zawodowej.

� Podejmuj¹c siê obowi¹zków rek-
tora jest Pan jednocze�nie kierowni-
kiem katedry w Politechnice. Co to po-
³¹czenie � poza zwiêkszon¹ liczb¹ obo-
wi¹zków dla Pana � oznacza dla no-
wej uczelni?

� Rzeczywi�cie, zwi¹zany jestem z
obiema uczelniami i pragn¹³bym, aby
nadal taka sytuacja trwa³a. Zbyt wiele
lat w swoim ¿yciu zawodowym spêdzi-
³em na uczelniach akademickich, by re-
zygnowaæ z pracy w Politechnice. Nie
jestem tylko dydaktykiem, wa¿nym ele-
mentem mojej aktywno�ci zawodowej
jest praca naukowa i tê dzia³alno�æ pra-
gnê kontynuowaæ. Wracaj¹c jednak do
drugiej czê�ci pytania; taka symbioza,
moim zdaniem, rodziæ mo¿e wiele inte-
resuj¹cych rozwi¹zañ. Na przyk³ad, ju¿
widzê dwóch lub trzech naszych absol-
wentów, którzy podj¹æ mog¹ pracê w
uczelni w Nysie, bo po pierwsze � na-
daj¹ siê do tego, a ponadto s¹ miesz-
kañcami tego miasta. To samo w przy-
sz³o�ci dotyczyæ mo¿e niektórych mo-
ich aktualnych doktorantów. Takie po³¹-
czenie daje pewn¹ elastyczno�æ w dzia-
³aniu i chyba wiêksze mo¿liwo�ci orga-
nizacyjne.

� Czy planowana jest formalna
wspó³praca miêdzy PWSZ w Nysie a
Politechnik¹ Opolsk¹?

� Wiele na ten temat rozmawiali�my
z panem rektorem Piotrem Wachem.
Intencj¹ obydwu stron jest podpisanie
umowy o wspó³pracy miêdzy uczelnia-
mi. Wspó³praca ta realizowana bêdzie w
kilku wymiarach. Po pierwsze, w obsza-
rze kszta³cenia. Ju¿ na etapie opracowy-
wania siatek studiów, szczególnie in¿y-
nierskich, uwzglêdniali�my minima pro-
gramowe jako podstawê kontynuacji stu-
diów magisterskich. W praktyce da to
naszym absolwentom, na przyk³ad in-
formatyki stosowanej, czy zarz¹dzania,
po zakoñczeniu edukacji w Nysie mo¿-
liwo�æ kontynuacji studiów na poziomie
magisterskim w Politechnice Opolskiej.

Drugi wymiar wspó³pracy ma bar-
dziej sformalizowany charakter. Otó¿
pañstwowe uczelnie zawodowe maj¹

obowi¹zek utworzenia tzw. konwentu,
czyli rodzaju rady nadzorczej. W jego
sk³ad wchodz¹ przedstawiciele ministra,
wojewody, marsza³ka województwa, ale
i przedstawiciel uczelni, z któr¹ podpi-
sana zosta³a umowa o wspó³pracy. Ozna-
cza to, ¿e po jej zawarciu Politechnika
Opolska mieæ bêdzie swego przedstawi-
ciela w konwencie, a wiêc i wp³yw na
strategiczne decyzje uczelni nyskiej.

� Gdzie mie�ciæ siê bêdzie siedziba
nowej uczelni, jaka jest jej baza ma-
terialna?

� W tych sprawach z³o¿y³o siê wyj¹t-
kowo dobrze. Powiedzia³bym, ¿e para-
doksalnie przyczyni³a siê do tego wiel-
ka powód� z roku 1997. W jej wyniku z
funduszu banku �wiatowego w Nysie
wybudowano w centrum miasta okaza³y
budynek, który z chwil¹ powstania kon-
cepcji powo³ania uczelni zosta³ dla niej
przewidziany. Odby³o siê to na tyle
wcze�nie, ¿e przed ostatecznym zakoñ-
czeniem inwestycji, mogli�my dokonaæ
odpowiednich zmian w projekcie, aby
przystosowaæ go dla potrzeb szko³y. W
budynku urz¹dzono wiêc du¿e sale wy-
k³adowe, których tak czêsto brakuje na
uczelniach, znajdzie siê tam tak¿e bi-
blioteka i czytelnia. Do dyspozycji
uczelni oddany zosta³ równie¿ parter w
dawnym Pa³acu Biskupim, gdzie obec-
nie mie�ci siê muzeum. Przed powodzi¹
w tym miejscu zlokalizowane by³o ar-
chiwum, lecz do�wiadczenia roku 1997
pokaza³y, ¿e nale¿a³o je stamt¹d prze-
nie�æ. Oczywi�cie parter budynku zosta³
osuszony i zaadaptowany dla potrzeb
uczelni. Poza tym przejmiemy budynek,
gdzie do tej pory mie�ci³o siê ognisko
plastyczne. Te wymienione obiekty two-
rz¹ jakby jeden kampus zlokalizowany
w centrum miasta, w tzw. strefie zero-
wej. Drugi byæ mo¿e znajdzie swoje
miejsce w czê�ci opuszczonej niedawno
przez garnizon jednostki wojskowej.
Chodzi m.in. o salê gimnastyczn¹, sto-
³ówkê i szereg innych budynków, w któ-

rych pomie�ci³yby siê sale wyk³adowe i
akademiki. Stan tych obiektów jest ró¿-
ny, czê�æ by³a niedawno remontowana,
inne wymagaj¹ znacznych modernizacji
i napraw. Miejmy nadziejê, ¿e uda siê
pomy�lnie sfinalizowaæ to zadanie.

� In¿ynieria produkcji, kierunek,
który Pan uruchamia³ na Politechnice
cieszy siê powodzeniem w�ród m³o-
dzie¿y, czy w Nysie tak¿e oferowane
specjalno�ci trafi¹ w oczekiwania m³o-
dzie¿y?

� Wydaje mi siê, ¿e wszystkie spe-
cjalno�ci zainteresuj¹ m³odzie¿. Odby-
li�my wiele rozmów z m³odzie¿¹, wiele
konsultacji maj¹cych na celu rozpozna-
nie zarówno jej oczekiwañ jak i zbada-
nie zapotrzebowania na lokalnym rynku
pracy. Ma³o tego, na moim biurku le¿¹
dokumenty niezbêdne do uruchomienia
nastêpnych, moim zdaniem wrêcz ory-
ginalnych in¿ynierskich specjalno�ci.
Bêdziemy bodaj pierwsz¹ w kraju szko-
³¹ wy¿sz¹ prowadz¹c¹ informatykê w
medycynie. Uruchomienie drugiej nowej
specjalno�ci jest �ci�le zwi¹zane z na-
szym regionem � mam na my�li prze-
twórstwo p³odów rolnych i ¿ywienie cz³o-
wieka. Jestem przekonany, ¿e taka ofer-
ta na pewno spotka siê z zainteresowa-
niem m³odzie¿y. A chêæ podjêcia stu-
diów w nowo tworzonej szkole wyra¿a-
j¹ nie tylko mieszkañcy powiatu nyskie-
go, bo do dzia³aj¹cego ju¿ punktu in-
formacyjnego dzwoni¹ m³odzi ludzie
zamieszkali daleko poza województwem
opolskim. Jestem wiêc jak najlepszej
my�li i mam nadziejê, ¿e w pa�dzierni-
ku uroczy�cie zainaugurujemy po raz
pierwszy rok akademicki z pierwszym
tysi¹cem studentów, potem przyjd¹ na-
stêpne, a uczelnia dzia³aæ bêdzie prê¿-
nie i z po¿ytkiem dla ca³ego regionu,
który w statystykach pod wzglêdem licz-
by kszta³conej m³odzie¿y studenckiej
jest na szarym koñcu w rankingu wszyst-
kich województw.

� Dziêkujê za rozmowê.

Jako uczelnia zawodowa wiêkszy nacisk k³ad³a bêdzie na praktycz-
n¹ stronê wykszta³cenia, a wiêc wiêcej zajêæ zaplanowano w labo-
ratoriach, które zw³aszcza z przedmiotów technicznych, odbywaæ
bêd¹ siê w konkretnych fabrykach. Mamy podpisane umowy z Da-
ewoo, z ZUP i kilku innymi zak³adami pracy, w my�l których labora-
toriami bêd¹ konkretne stanowiska pracy, a zajêcia studentów reali-
zowane bêd¹ w rzeczywistym czasie pracy firmy.
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Z prac Senatu
Piêtnaste w kadencji 1999 �

2002 posiedzenie Senatu Poli-
techniki Opolskiej, któremu
przewodniczy³ rektor, prof. Piotr
Wach odby³o siê w dniu 16 maja
br. wed³ug nastêpuj¹cego po-
rz¹dku obrad:
1. Sprawy osobowe:
- wyra¿enie zgody na wyst¹pie-
nie rektora do MEN z wnioskiem
o mianowanie na stanowisko pro-

fesora zwyczajnego w PO � prof. dra hab. in¿. Wita
Grzesika (WM)

2.Sprawy dydaktyczne:
- zmiany w planach studiów (WM),
- nowelizacja planów studiów dla kierunku informatyka,

(WEiA),
- uchwalenie utworzenia nowego kierunku studiów na

WWFiF: turystyka i rekreacja,
- wyra¿enie zgody na przyst¹pienie PO do Porozumienia

Konferencji Rektorów Polskich Uczelni Technicznych
w sprawie zapewnienia jako�ci kszta³cenia,

- uchwa³a zasad dotycz¹cych rekrutacji na rok akademic-
ki 2002/2003,

- zatwierdzenie sk³adu Uczelnianej Komisji Rekrutacyj-
nej.

3. Sprawy ró¿ne:
- Informacje dot. przedsiêwziêæ inwestycyjnych pod na-

zw¹: �BT CONSULTING � BOMI� i �APC METAL-
CHEM�,

- wyra¿enie zgody na przyjêcie darowizny w postaci nie-
ruchomo�ci stanowi¹cej w³asno�æ Skarbu Pañstwa,
oznaczonej jako dzia³ki nr 3/6, 5/10 z karty mapy 17 �
obrêb Opole o ³¹cznej pow. 0,1153 ha po³o¿onej w Opo-
lu przy ul. Oleskiej, przeznaczonej pod budowê £¥CZ-
NIKA � zespo³u sal wyk³adowych.

4. Sprawy finansowe
- zatwierdzenie sprawozdania finansowego za 2000 r.
- zmiana uchwa³y dotycz¹cej sposobu ustalania narzutu

kosztów po�rednich w pracach umownych.
5. Sprawozdanie z dzia³alno�ci Uczelni za rok ubieg³y oraz

ocena dzia³alno�ci rektora za 2000 r. (projekt sprawozda-
nia znajduje siê do wgl¹du u kierowników jednostek orga-
nizacyjnych: wydzia³ów i IMFiCh, a tak¿e w Biurze Rek-
tora i BG).

6.Komunikaty, zapytania i wolne wnioski.
7.Zatwierdzenie protoko³u z posiedzenia Senatu w dniu 14

marca 2000 r.
8. Szesnaste w kadencji 1999�2001 posiedzenie Senatu Poli-

techniki Opolskiej wyznaczono wg planu na dzieñ 20
czerwca 2001 roku o godz. 1000.
Realizuj¹c przyjêty porz¹dek obrad Senat Politechniki

Opolskiej:
- wyrazi³ zgodê na wyst¹pienie rektora do ministra edukacji

narodowej z wnioskiem o mianowanie na stanowisko pro-
fesora zwyczajnego w Politechnice Opolskiej � prof. dra
hab. in¿. Wita Grzesika

- pozytywnie zaopiniowa³ zmiany w planach studiów zaocz-
nych in¿ynierskich na kierunku (WM): mechanika i budo-

wa maszyn, w specjalno�ci: automatyzacja procesów tech-
nologicznych od roku akademickiego 2001/2002,

- pozytywnie zaopiniowa³ zmiany w planach studiów zaocz-
nych magisterskich uzupe³niaj¹cych na kierunku (WM):
in¿ynieria �rodowiska w specjalno�ci: gospodarowanie �cie-
kami i odpadami od roku akademickiego 2001/2002,

- pozytywnie zaopiniowa³ uchwalone przez Radê WEiA
zmiany w planach studiów na kierunku: informatyka, z
dniem 10 maja 2001 r.,

- pozytywnie zaopiniowa³ uchwalone przez Radê WEiA
zmiany w planach studiów od roku akademickiego 2001/
2002 na kierunkach:
� informatyka � studia dzienne,
� elektrotechnika � studia zaoczne,
� informatyka � dla przedmiotów prowadzonych w jêzyku

niemieckim,
- uchwali³ wniosek o utworzenie nowego kierunku studiów

dziennych licencjackich: turystyka i rekreacja na Wydziale
Wychowania Fizycznego i Fizjoterapii, od roku akademic-
kiego 2002/2003.

- wyrazi³ zgodê na przyst¹pienie Uczelni do Porozumienia
Konferencji Rektorów Polskich Uczelni Technicznych w
sprawie zapewnienia jako�ci kszta³cenia.

- uchwali³ zasady rekrutacji na I rok studiów w Politechnice
Opolskiej, w roku akademickim 2002/2003 na wszystkie
kierunki i rodzaje studiów.

- zatwierdzi³ sk³ad Uczelnianej Komisji Rekrutacyjnej:
• dr hab. in¿. Grzegorz Gasiak, prof. PO � przewodni-

cz¹cy
• dr in¿. Wies³aw Grzeszczyk � przedstawiciel Wydzia³u

Budownictwa
• dr in¿. Henryk Achtelik � przedstawiciel Wydzia³u Me-

chanicznego
• dr in¿. Maria Wrzuszczak � przedstawiciel Wydzia³u

Elektrotechniki i Automatyki
• mgr in¿. Rafa³ Matwiejczuk � przedstawiciel Wydzia-

³u Zarz¹dzania i In¿ynierii Produkcji
• mgr Bo¿ena Królikowska � przedstawiciel Wydzia³u

Wychowania Fizycznego i Fizjoterapii
• Karina Zawada � przedstawiciel studentów � student-

ka IV roku WZ
• Ewa Przystajko � sekretarz
Ponadto Senat Politechniki Opolskiej

- wyrazi³ zgodê na przyjêcie darowizny w postaci nierucho-
mo�ci stanowi¹cej w³asno�æ Skarbu Pañstwa, oznaczonej
jako dzia³ka nr 3/6, 5/10 z karty mapy 17 � obrêb Opole o
³¹cznej pow. 0,1153 ha po³o¿onej w Opolu przy ul. Ole-
skiej, przeznaczonej pod budowê £¥CZNIKA � zespo³u
sal wyk³adowych.

- po zapoznaniu siê z opini¹ bieg³ego rewidenta przyj¹³ spra-
wozdanie finansowe Uczelni za 2000 r.

- uchwali³, ¿e strata za zakoñczony rok sprawozdawczy 2000
w kwocie: 725.686,31 PLN zmniejsza fundusz zasadniczy
Uczelni na 2001 r.

- uchwali³ uzupe³nienie Uchwa³y Senatu z dnia 12 kwietnia
2000r., w brzmieniu: �w pracach wykonywanych na pod-
stawie umów i porozumieñ na wniosek kierownika pracy,

Ci¹g dalszy na stronie 12
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Z kalendarza rektorów

Z KALENDARZA
REKTORÓW
n Prorektor ds. nauki prof. dr hab. in¿.
Jerzy Skubis w dniu 15 maja 2001 roku
udzieli³ wywiadu w Radio �Opole� na
temat inwestycji prowadzonych przez
Politechnikê Opolsk¹.

n 16 maja 2001 rektor, prof. Piotr
Wach przewodniczy³ posiedzeniu Sena-
tu PO, na którym m.in. podsumowa³
dzia³alno�æ Uczelni w roku 2000.

n Prorektor ds. organizacyjnych, dr
Zygmunt Kasperski w dniach 18, 25
maja i 4 czerwca br. przewodniczy³ po-
siedzeniom pe³nomocników ds. finan-
sów i bud¿etu poszczególnych jednostek
organizacyjnych, na których omawiano
bud¿et i sytuacjê finansow¹ Uczelni.

n 21 maja 2001 r. rektor, Piotr WACH
dokona³ otwarcia III Forum Dyskusyj-
nego Innowacyjno�æ i Transfer Tech-
nologii, dotycz¹cego stanu i perspek-
tyw dzia³añ proekologicznych na
Opolszczy�nie i mo¿liwo�ci wspó³pra-
cy z ma³ymi i �rednimi przedsiêbior-
stwami Berlina.

n 22 maja 2001 r. rektor � prof. Piotr
Wach, prorektor � prof. Jerzy Skubis i
dyrektor administracyjny � mgr Leon
Prucnal razem ze starost¹ powiatu opol-
skiego Henrykiem Lakw¹ wizytowali
tereny Technikum Ogrodniczego w
Prószkowie i Technikum Le�nego w
Tu³owicach. Na bazie tych szkó³ Poli-
technika Opolska planuje uruchomienie
nowego kierunku studiów rolnictwo na
Wydziale Mechanicznym na poziomie
dziennych studiów zawodowych.

n W celu zapoznania siê z programami
i planami tego kierunku prorektor ds.
nauki � prof. J. Skubis by³ w dniu 30
maja br. w Akademii Rolniczej we Wro-
c³awiu.

n W dniach 25 i 26 maja 2001 rektor.
Piotr WACH uczestniczy³ w Kolegium
Rektorów Uczelni Wroc³awia i Opola,
które odby³o siê w Polanicy.

n 30 maja br. prorektor Zygmunt Ka-
sperski spotka³ siê z przedstawicielami
Zwi¹zków Zawodowych przedstawiaj¹c
im sytuacjê finansow¹ Uczelni oraz za-
sady przyznanej przez MEN dotacji na
wzrost wynagrodzeñ. Mgr Krystyna
Duda (KZ NSZZ �Solidarno�æ�) i dr
Aleksander Smó³ka (RZ ZNP) zaak-
ceptowali proponowan¹ podwy¿kê w
wysoko�ci 5,5%.

n 31 maja br. prorektor � prof. J. Sku-
bis przebywa³ w Warszawie w MEN i
KBN omawiaj¹c sprawy inwestycyjne
uczelni i sprawy zwi¹zane z rozwojem
kszta³cenia w Politechnice Opolskiej.

n 1 czerwca br. prorektor J. Skubis do-
kona³ otwarcia w auli naszej politechni-
ki Seminarium Naukowego Reologii
Technicznej organizowanego pod patro-
natem Polskiego Towarzystwa Reologii
Technicznej przez Wydzia³ Budownictwa
Politechniki Opolskiej.

n 4 czerwca 2001 r. w auli im. Prof. O.
Matei rektor Piotr Wach dokona³ otwar-
cia XI Zjazdu Dziekanów Wydzia³ów
Elektrycznych, Elektroniki i Informaty-
ki zorganizowanego przez Wydzia³ Elek-
trotechniki i Automatyki naszej Uczel-
ni, a nazajutrz przewodniczy³ I sesji ob-
rad. W zje�dzie dziekanów uczestniczy³
tak¿e prorektor ds. nauki, Jerzy Skubis.

n W dniach 31 maja � 1 czerwca 2001
r. w Szczecinie odby³a siê Konferen-
cja Prorektorów ds. Kszta³cenia Pol-
skich Uczelni Technicznych. Organi-
zatorem konferencji by³a Politechnika
Szczeciñska i Wy¿sza Szko³a Morska
w Szczecinie.

Program konferencji obejmowa³ na-
stêpuj¹ce zagadnienia:
- koszty kszta³cenia w szko³ach wy-

¿szych,
- aktualne problemy zwi¹zane z rekru-

tacj¹ na pierwszy rok studiów 2001/
2002 oraz zagadnienia zwi¹zane z
matur¹ 2002,

- misja i strategia uczelni,
- zamiejscowe punkty wyk³adowe.

W konferencji uczestniczy³ prorektor
ds. studenckich � prof. Grzegorz Ga-
siak.

n 6 czerwca 2001r. rektor, Piotr Wach
wzi¹³ udzia³ w ramowym Zgromadze-
niu Plenarnym Konferencji Rektorów
Akademickich Szkó³ Polskich, po³¹-
czonym z uroczysto�ciami jubileuszo-
wymi 175-lecia tradycji Politechniki
Warszawskiej.

n W tym samym dniu prof. J. Skubis
z³o¿y³ wizytê w Fabryce Silników
Elektrycznych w Brzegu, omawiaj¹c
mo¿liwo�ci doposa¿enia aparaturowe-
go uczelni.

n Prorektor ds. organizacyjnych, Z.
Kasperski w dniach 8 i 13 czerwca br.
uczestniczy³ w zebraniu Senackiej Ko-
misji Bud¿etu i Finansów, na którym
omawiano bud¿et Uczelni, rozliczenie
kosztów modernizacji wej�cia do budyn-
ku i holu przy ul. Miko³ajczyka nr 5
oraz informacjê o kontrolach finanso-
wych Uczelni w latach 1999�2001.

n 11 czerwca br. prorektor Zygmunt
Kasperski na zaproszenie w³adz Wydzia-
³u Zarz¹dzania i In¿ynierii Produkcji
uczestniczy³ w konferencji naukowej
Rozwój regionalny w perspektywie inte-
gracji europejskiej� (aspekty ekono-
miczne, spo³eczne i ekologiczne).

n W tym samym dniu prorektorzy
J. Skubis i Z. Kasperski uczestniczyli w
konferencji naukowej nt. Rozwój regio-
nalny w perspektywie integracji europej-
skiej. Konferencja zosta³a zorganizowa-
na przez Wydzia³ Zarz¹dzania i In¿ynie-
rii Produkcji w Otmuchowie.

n 12 czerwca br. prorektor ds. nauki J.
Skubis razem z dyrektorem administra-
cyjnym L. Prucnalem z³o¿yli wizytê wi-
ceprezydentowi miasta Opola mgr Ha-
linie ̄ yle. Na spotkaniu omówiono pla-
ny remontowe zwi¹zane z akademikiem
nr 5 �Archimedes�, zlokalizowanym
przy ul. Struga.

n W tym samym dniu rektor P. Wach
przewodniczy³ posiedzeniu kolegium
z udzia³em dziekanów, dyrektora in-
stytutu i przedstawicieli zwi¹zków za-
wodowych.
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Wydzia³owi Elektrotechniki i Automa-
tyki Politechniki Opolskiej przypad³ w bie-
¿¹cym roku zaszczyt zorganizowania XI
Ogólnopolskiego Zjazdu Dziekanów Wy-
dzia³ów Elektrycznych, Wydzia³ów Elek-
troniki i Wydzia³ów Informatyki. Na
Zjazd, który odby³ siê w dniach 4�7
czerwca br. przybyli reprezentanci w³adz
19 wydzia³ów z uczelni krajowych i 2 wy-
dzia³ów uczelni z Czech � dziekani Wy-
dzia³ów In¿ynierii Elektrycznej i Technik
Komputerowych Uniwersytetów Technicz-
nych w Brnie � prof. Jan Honzik i w
Ostrawie � prof. Pawe³ Santarius, w tym
12 prorektorów, 24 dziekanów i 50 pro-
dziekanów. Przybyli równie¿ go�cie z Ko-
mitetu Badañ Naukowych prof. Jerzy Ba-
rzykowski, prof. Jacek Malko z zespo³u
T 10, prof. Andrzej �wierniak, prof. Jan
Wêglarz z zespo³u T 11, Rady G³ównej
Szkolnictwa Wy¿szego � prof. Wojciech
Mitkowski, Centralnej Komisji ds. Tytu³u
Naukowego i Stopni Naukowych � profe-
sorowie Tadeusz Kaczorek, Henryk Tu-
nia, Jan Wêglarz), Komisji Akredytacyj-
nej Uczelni Technicznych � prof. Alicja
Koñczakowska � przewodnicz¹ca i wice-

przewodnicz¹cy prof. Jerzy �wi¹tek, Cen-
tralnych W³adz Stowarzyszenia Elektry-
ków Polskich (prof. Stanis³aw Bolkowski,
dr in¿. Zbigniew Lubczyñski, prof. Je-
rzy Hickiewicz) i Polskiego Towarzystwa
Elektrotechniki Teoretycznej i Stosowanej
� PTETiS-u (prezes prof. Krzysztof
Kluszczyñski), które w bie¿¹cym roku
obchodzi jubileusz 40-lecia powstania.
Czasopisma naukowo � techniczne repre-
zentowa³ mgr in¿. Tadeusz Ustaborowicz
� dyrektor Agendy Wydawniczej SIMP,
która wydaje m.in. ogólnopolski miesiêcz-
nik naukowo-techniczny POMIARY-AU-
TOMATYKA-KONTROLA. Niestety na
zjazd nie mogli przybyæ: minister nauki i
przewodnicz¹cy Komitetu Badañ Nauko-
wych prof. Andrzej Wiszniewski, prof.
Zbigniew Ciok � przewodnicz¹cy Komi-
tetu Elektrotechniki PAN oraz cz³onek
Centralnej Komisji ds. Tytu³u Naukowego
i stopni Naukowych prof. Marian Piotr
Ka�mierkowski � cz³onek zespo³u T 10
KBN oraz prof. Tadeusz Pucha³ka � pre-
zes Polskiego Stowarzyszenia Pomiarów
Automatyki i Robotyki � POLSPAR, któ-
rzy przes³ali pozdrowienia dla jego uczest-

ników. Zgodnie z tradycj¹, po krótkim
spotkaniu kole¿eñskim, zjazd rozpocz¹³
siê oficjalnie w auli Politechniki Opolskiej
im. prof. Oswalda Matei z w³adzami uczel-
ni i Wydzia³u Elektrotechniki i Automaty-
ki. Go�ci powitali rektor, prof. Piotr Wach
oraz dziekan Wydzia³u, prof. Ryszard
Rojek, który równie¿ wyg³osi³ referat nt.
Dzia³alno�æ Wydzia³u Elektrotechniki i
Automatyki w roku Jubileuszu 35-lecia
powstania. Odczytany zosta³ równie¿ list
gratulacyjny do uczestników Zjazdu od
ministra nauki i przewodnicz¹cego KBN.

W pierwszym dniu Zjazdu uczestnicy
zwiedzili Elektrowniê Opole S.A., gdzie
zostali powitani przez zarz¹d z prezesem
mgr. in¿. Józefem Pêkal¹ na czele. Nastêp-
nie referat wyg³osi³ zastêpca dyrektora
technicznego Elektrowni dr in¿. Henryk
Majchrzak, który nawi¹za³ do presti¿o-
wego tytu³u, który uzyska³ ten zak³ad �
Lidera Polskiej Ekologii 2000 za wdro¿e-
nie systemu ochrony �rodowiska w proce-
sie wytwarzania energii elektrycznej i cie-
p³a. Go�cie zwiedzili Elektrowniê, a go-
spodarze podjêli uczestników Zjazdu obia-
dem. Wizyta w Elektrowni Opole by³a wy-
miernym wyrazem aktywnie i szeroko za-
krojonej wspó³pracy ³¹cz¹cej od ponad 20
lat Wydzia³ Elektrotechniki i Automatyki
Politechniki Opolskiej z tym zak³adem.
Nastêpnie uczestnicy zjazdu udali siê au-
tokarem prywatnego biura podró¿y SIND-
BAD do miejsca obrad, czyli o�rodka
szkoleniowo-wypoczynkowego spó³dziel-
czo�ci Mieszkaniowej OPAWA. Po drodze
zatrzymano siê w Mosznej, aby zwiedziæ
znany zespó³ pa³acowo-parkowy. W przy-
zamkowym parku powita³y uczestników
wielobarwnie rozkwit³e, roz³o¿yste azalie.
Pierwszy dzieñ Zjazdu zakoñczy³a uroczy-
sta kolacja. Drugi dzieñ obrad mia³ cha-
rakter roboczy, przewidziano a¿ cztery se-
sje. Rozpoczê³a je sesja prowadzona przez
prof. Piotra Wacha i przedstawione zosta-
³y referaty na temat warunków i wymagañ
CK dotycz¹cych kadencji (prof. Tadeusz
Kaczorek) i dzia³alno�ci Sekcji Uczelni
Technicznych Rady G³ównej Szkolnictwa
Wy¿szego (prof. Wojciech Mitkowski).
Kolejn¹ sesjê, któr¹ prowadzi³ prof. Stani-

Zjazd Dziekanów Wydzia³ów Elektrycznych, Elektroniki
i Informatyki zakoñczony �
Uczestnicy zadowoleni, gospodarze usatysfakcjonowani

Otwarcie XI Zjazdu przez przewodnicz¹cego Komitetu Organizacyjnego, dzieka-
na Wydzia³u � prof. Ryszarda Rojka oraz JM Rektora Politechniki Opolskiej �
prof. Piotra Wacha
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s³aw Bolkowski � prorektor Politechniki
Warszawskiej, uzupe³ni³y referaty go�ci z
Czech, dziekanów wydzia³ów z uniwersy-
tetów technicznych w Brnie (prof. Jana
Honzika) i w Ostrawie (prof. Paw³a Santa-
riusa), którzy omówili systemy kszta³ce-
nia na kierowanych przez siebie wydzia-
³ach. Kolejne referaty tej sesji dotyczy³y
prezentacji systemów kszta³cenia na Wy-
dziale Elektrotechniki, Automatyki, Infor-
matyki i Elektroniki AGH w Krakowie
(prof. Tadeusz Orzechowski) i Wydziale
Elektrotechniki i Automatyki Politechniki
Opolskiej (dr in¿. Karol Grandek). W
tym wyst¹pieniu prelegent szczególn¹
uwagê zwróci³ na eksperyment dydaktycz-
ny dotycz¹cy systemu kszta³cenia dwujê-
zycznego na kierunku informatyka na na-
szym Wydziale.

Po obiedzie odby³a siê bardzo interesu-
j¹ca i jednocze�nie burzliwa sesja prowa-
dzona przez prof. Krzysztofa Ku�miñ-
skiego � prorektora Politechniki £ódzkiej
zapocz¹tkowana referatem prof. Jacka
Malki cz³onka zespo³u T 10 (Elektrotech-
nika, Energetyka, Metrologia) nt. �Komi-
tet Badañ Naukowych � stan, zadania i

prognoza�. Obszerny g³os w dyskusji za-
bra³ prof. Jan Weglarz � cz³onek KBN i
przewodnicz¹cy zespo³u T 11 (Elektroni-
ka, Telekomunikacja, Automatyka i Robo-
tyka, Informatyka). O¿ywion¹ dyskusjê
wzbudzi³y listy czasopism naukowych i ich
punktacja dla oceny jednostek w zespo³ach
KBN. Wiele uwagi po�wiêcono szczegó-
³owym zasadom oceny parametrycznej jed-
nostek przez KBN za okres czterech lat:
1997�2000. G³osy w dyskusji zabrali rów-
nie¿ prof. Jerzy Barzykowski � cz³onek
KBN i przewodnicz¹cy zespo³u T 10 oraz
prof. Andrzej �wierniak � cz³onek zespo-
³u T 11, a tak¿e liczni dziekani. Ostatni¹
sesjê w tym dniu obrad prowadzi³ prof.
Jerzy �wi¹tek � prorektor Politechniki
Wroc³awskiej. Tematyka sesji dotyczy³a
m.in. problemów jako�ci kszta³cenia, oraz
informatyzacji procesu dydaktycznego i
pracy dziekanatów. Przewodnicz¹ca Komi-
sji Akredytacyjnej Uczelni Technicznych
prof. Alicja Koñczakowska � prorektor
Politechniki Gdañskiej przedstawi³a infor-
macje o powo³aniu sk³adu oraz zamierze-
niach tej komisji. Omówi³a równie¿ tryb
pracy Komisji i ca³¹ procedurê akredyta-

cji. Warto podkre�liæ, ¿e wiceprzewodni-
cz¹cym Komisji Akredytacyjnej jest prof.
Jerzy �wi¹tek a cz³onkami rektor prof.
Piotr Wach i prorektor ds. studenckich
prof. Grzegorz Gasiak z Politechniki Opol-
skiej. W kolejnych referatach przedstawio-
no systemy komputerowe do wspomagania
pracy dziekanatów na Wydziale Elektroni-
ki Politechniki Wroc³awskiej (dr in¿. Ry-
szard Klempous i dr in¿. Jan Nikodem)
oraz na Wydziale Elektrycznym Politech-
niki Poznañskiej (mgr in¿. Bartosz Bê-
bel). Ostatni referat tej sesji po�wiêcony
by³ informacjom o II Ogólnopolskich
Warsztatach Doktoranckich OWD�OO pod
patronatem dziekanów wydzia³ów elek-
trycznych i wydzia³ów elektronicznych i
wyg³osi³ go opiekun warsztatów prof.
Krzysztof Kluszczyñski z Politechniki �l¹-
skiej. W komunikacie koñcz¹cym ten
dzieñ obrad Pani prof. Lidia Maksymo-
wicz � dziekan Wydzia³u Elektrotechniki,
Automatyki, Informatyki i Elektroniki
AGH w Krakowie zwróci³a uwagê na pro-
blemy kadrowe zwi¹zane z prowadzeniem
kierunków informatyka oraz elektronika i
telekomunikacja. Zbyt niskie uposa¿enia

Uczestnicy XI Ogólnopolskiego Zjazdu Dziekanów Wydzia³ów Elektrycznych, Wydzia³ów Elektroniki i Wydzia³ów Informa-
tyki podczas zwiedzania Elektrowni OPOLE S.A. � Brzezie k/ Opola
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nauczycieli akademickich � specjalistów w
tych dyscyplinach powoduje bowiem od-
p³yw kadr z uczelni.

Wszystkie wyg³oszone referaty by³y za-
l¹¿kiem gor¹cych dyskusji i wymiany do-
�wiadczeñ poszczególnych uczelni. Pozwo-
li³y uczestnikom na szczegó³ow¹ analizê
podobieñstw i ró¿nic rozwi¹zañ organiza-
cyjnych na ró¿nych wydzia³ach. Nowym ele-
mentem XI Zjazdu Dziekanów by³o uczest-
nictwo w nim równie¿ dziekanów wydzia-
³ów informatyki, przedstawicieli zespo³u T
11 KBN oraz dziekanów uczelni z Czech.
W godzinach wieczornych odby³o siê ogni-
sko w plenerze w zaje�dzie Zagroda w Kon-
radowie. Konsumuj¹c pieczonego prosiaka
i bigos popijane piwem �piewano piosenki
zawarte w specjalnie wydanym z okazji
Zjazdu �piewniku.

Trzeci dzieñ Zjazdu po�wiêcony by³ na
poznanie okolic miejsca obrad � miasta
G³ucho³az. Bardzo udana by³a wycieczka
w rejon czeskich gór Jesionki. Uczestnicy
udali siê do Czech na prze³êcz Owczarnia
pod Pradziadem. Nastêpnie wszyscy, 88
osób weszli na szczyt Pradziada (1491 m
n.p.m.). Po tym wyczynie jedna grupa (60
osób) uda³a siê na trzygodzinn¹ wêdrów-
kê górsk¹ do prze³êczy Èervenohorske Se-
dlo pokonuj¹c trasê ok. 11 km.) a druga
wind¹ na wie¿ê telewizyjn¹ Pradziada na
pole widokowe. Wycieczka przypad³a w
czasie �licznej s³onecznej pogody, przez co
widoki z wie¿y by³y tak¿e doskona³e. Obie
grupy spotka³y siê na obiedzie w hotelu
górskim.

Koñcz¹cym akcentem zjazdu by³ wybór
miejsca XII Spotkania Dziekanów w 2002
r. W tajnym g³osowaniu dziekani zdecydo-
wali, ¿e odbêdzie siê ono w Rzeszowie, a
organizatorem bêdzie Wydzia³ Elektro-
techniki i Informatyki Politechniki Rze-
szowskiej.

Organizacj¹ Zjazdu przez Wydzia³ Elek-
trotechniki i Automatyki naszej uczelni za-
interesowa³o siê wiele ró¿nych zak³adów
przemys³owych i instytucji miasta Opola.
Chcia³bym w tym miejscu wymieniæ,
oprócz wspomnianej Elektrowni Opole
S.A., pomoc ze strony Powszechnego Za-
k³adu Ubezpieczeñ S.A. � Oddzia³u Okrê-
gowego w Opolu, Towarzystwa Przyjació³
Politechniki Opolskiej, Prywatnego Biura
Podró¿y SINDBAD w Opolu, Zak³adu
Energetycznego S. A. w Opolu, Zieleni
Miejskiej w Opolu oraz Browaru G³ubczy-
ce. Dziêki hojno�ci wymienionych sponso-
rów mo¿na by³o zrealizowaæ to nie³atwe
przedsiêwziêcie organizacyjne. W imieniu
Komitetu Organizacyjnego XI Zjazdu Dzie-
kanów Wydzia³ów Elektrycznych, Elektro-

niki i Informatyki sk³adam wszystkim spon-
sorom serdeczne podziêkowania.

Wydzia³ Elektrotechniki i Automatyki
Politechniki Opolskiej obchodzi w bie¿¹-
cym roku Jubileusz 35-lecia powstania i XI
Ogólnopolski Zjazd Dziekanów potrakto-
wali�my jako dobr¹ okazjê do prezentacji
stanu obecnego Wydzia³u, przypomnienia
historii oraz przedstawienia planów jego
rozwoju w przysz³o�ci. Z tej okazji w
ogólnopolskim miesiêczniku naukowo-
technicznym POMIARY-AUTOMATY-
KA-KONTROLA Nr 6/2001 ukaza³ siê
okoliczno�ciowy artyku³ autorstwa dzieka-
na Wydzia³u prof. Ryszarda Rojka nt. Wy-
dzia³ Elektrotechniki i Automatyki (daw-
niej Wydzia³ Elektryczny) w roku Jubile-
uszu 35-lecia Politechniki Opolskiej. Ar-
tyku³ nawi¹zuj¹cy do Jubileuszu Wydzia³u
ukaza³ siê równie¿ w czasopi�mie uczel-

nianym Wiadomo�ci Uczelniane Politech-
nika Opolska, nr 8 (95), maj 2001. Z oka-
zji Zjazdu opracowana zosta³a strona in-
ternetowa: http//www.weia.po.opole.pl/XI
zjazd/index html (autorstwa dr in¿. Ma³-
gorzaty Kaliczyñskiej) w której zawarte s¹
podstawowe informacje o zje�dzie a tak¿e
liczne zdjêcia z czasu trwania Zjazdu.

Z okazji Zjazdu wydane zosta³y mate-
ria³y XI Zjazdu Dziekanów, w których opu-
blikowano referaty prezentowane na Zje�-
dzie. S¹ one do nabycia w Ksiêgarni Tech-
nicznej Jacka Szutenberga w budynku Wy-
dzia³u Elektrotechniki i Automatyki Lipsk
w Opolu przy ul. Sosnkowskiego 31.

Przewodnicz¹cy Komitetu Organizacyjnego
Dziekan Wydzia³u Elektrotechniki

i Automatyki
Dr hab. in¿. Ryszard Rojek, prof. PO
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Z ¿ycia Uczelni

W maju 1991 roku, a wiêc 10 lat temu,
ukaza³ siê pierwszy numer Wiadomo�ci
Uczelnianych, od tego czasu co miesi¹c
trafia do r¹k Czytelników kolejny numer
uczelnianej gazety.

Pomys³odawc¹ stworzenia pisma i oj-
cem duchowym gazety by³ prof. Jerzy Sku-
bis ówczesny (i aktualny) prorektor ds.
nauki.

Rocznice usprawiedliwiaj¹ owiane nut-
k¹ sentymentu spojrzenia wstecz. W
pierwszych dniach maja 1991 r. prorektor
zaprosi³ do siebie kilka osób; pani¹ Mariê
Zieliñsk¹, kierownika Dzia³u Kszta³cenia,
Andrzeja Michniewicza, kierownika Dzia-
³u Wydawnictw i ni¿ej podpisan¹, wów-

czas pracownika Studium Jêzyka Polskie-
go dla Cudzoziemców, by przedstawiæ im
projekt powo³ania uczelnianej gazety.
Obecni na naradzie nie mieli du¿ego do-
�wiadczenia w tym wzglêdzie, wprawdzie
na pocz¹tku lat osiemdziesi¹tych wyda-
nych zosta³o kilka numerów Testu, jednak
wkrótce przesta³ siê ukazywaæ. Ju¿ na
pierwszym spotkaniu ustalono, ¿e uczel-
niana gazeta przede wszystkim winna in-
formowaæ o wa¿nych wydarzeniach z ¿y-
cia uczelni, o pracy Senatu, o sprawach
studenckich, w ka¿dym numerze znajdzie
siê tak¿e rozmowa z wa¿n¹ dla �rodowiska
osob¹. Uk³ad ten w zasadzie zachowa³ siê
do dzi�, w gazecie znajduj¹ siê takie dzia-

³y jak: wywiad z�, z prac senatu, studia i
studenci, czy z ¿ycia uczelni. Tak¿e na tym
spotkaniu powo³ano sk³ad redakcji; two-
rzyli j¹ Andrzej Michniewicz, panie z
wydawnictwa � El¿bieta Ciechociñska,
której gazeta zawdziêcza szatê graficzn¹ i
Ma³gorzata Kalinowska odpowiedzialna za
poprawno�æ jêzykow¹ oraz Krystyna
Duda. Gazeta od pocz¹tku mia³a te¿ sta-
³ych wspó³pracowników, nale¿eli do nich
wspomniana ju¿ M. Zieliñska, Urszula
Mazur przygotowuj¹ca serwisy z obrad
Senatu, wkrótce jednostki wyznaczaj¹
swoich przedstawicieli do kontatków z re-
dakcj¹, Jadwiga Krych z WEiA, Andrzej
S³odziñski z WB, Marek Bratek z WM, z
up³ywem lat grono wspó³pracowników
rozrasta siê o nowe osoby, a ich sk³ad oso-
bowy siê zmienia.

W numerze 1. przeczytaæ mo¿na roz-
mowê z rektorem, prof. Piotrem Wachem
na temat wchodz¹cej w³a�nie w ¿ycie usta-
wy o szkolnictwie wy¿szym, senat obra-
dowa³ m.in. nad wnioskami o mianowanie
na stanowiska profesorów zwyczajnych
kilku profesorów nadzwyczajnych, a tak-
¿e zatwierdzi³ podzia³ �rodków finanso-
wych z dotacji bud¿etowej, z którego do-
wiadujemy siê, ¿e w bie¿¹cym roku aka-
demickim (1990/1991) instytuty i zak³ady
otrzyma³y do dyspozycji na dzia³alno�æ
statutow¹ i na badania w³asne kwotê oko-
³o 5,2 mld z³. (obowi¹zywa³a wtedy struk-
tura podzia³u na instytuty i zak³ady).

Dalej czytamy, ¿e w³adze Uczelni
uhonorowa³y najlepszych studentów
wrêczaj¹c im listy gratulacyjne, a rok
akademicki 1990/1991 rozpoczê³o w
WSI 1130 studentów; z czego 849 na
studiach dziennych i 249 na studiach
zaocznych, a po zimowej sesji studiuje
949 osób, bo 168 skre�lono z listy stu-
dentów. Pogr¹¿aj¹c siê dalej w lekturze
dowiadujemy siê, ¿e trwaj¹ przygotowa-
nia do obchodów jubileuszu 25-lecia
Uczelni, a przewodnicz¹cym komitetu
zosta³ prof. Jerzy Skubis. W ramach ob-
chodów zorganizowano wystawê pt.
Sztuka komputerowa, jej autorem by³
prof. Wolfgang Bäumer z Fachhoch-
schule Würzburg-Schweinfurt z Nie-
miec. Otwarcie odby³o siê 15 maja, a
u�wietni³a je obecno�æ go�ci z niemiec-
kiej uczelni oraz opolskiego artysty Jana
Berdaka. Sze�ciostronicowy numer za-
mykaj¹ wiadomo�ci o osi¹gniêciach

WIADOMO�CI UCZELNIANE MAJ¥ JU¯ 10 LAT
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studentów � sportowców. W pierwszych
numerach WU znajduj¹ siê tak¿e wspo-
mnienia o odchodz¹cych twórcach opol-
skiej uczelni technicznej, Mieczys³awie
Tokarskim, Ro�cis³awie Oniszczyku.
Oj, ³za siê w oku krêci przy przegl¹da-
niu po¿ó³k³ych ju¿ kartek Wiadomo�ci!

Inaczej ni¿ obecnie wygl¹da³o te¿ samo
techniczne przygotowanie gazety do dru-
ku. Zgromadzone wcze�nie i opracowane
materia³y trafia³y na biurko maszynistki
(pani Wiesia Lewko), która przepisywa³a
wszystko na maszynie marki Robotron z
wymiennymi tarczami czcionek na przy-
gotowane formatki. Tak przygotowany
materia³ nale¿a³o wydrukowaæ, zebraæ i
rozes³aæ do czytelników.

Wraz z numerem 27. (styczeñ 1994 r.)
rozpoczyna siê nowy rozdzia³ w sposobie
przygotowania gazety. Wtedy wspó³pracê
z redakcj¹ rozpoczyna Marcin Kamiñski,
który przygotowuje przez nastêpnych kil-
ka lat sk³ad komputerowy gazety, pojawia-
j¹ siê zdjêcia i pierwsze próby z koloro-
wym drukiem. W 32. numerze (czerwiec
1994) znajduje siê obszerna relacja z ob-
rad Konferencji Rektorów Uczelni Tech-
nicznych, której ówczesna WSI w Opolu
by³a gospodarzem 53. wydanie gazety
(wrzesieñ 1996) jest numerem specjalnym
� uczelnia �wiêtuje zmianê statusu z Wy-
¿szej Szko³y In¿ynierskiej w Opolu na Po-
litechnikê Opolsk¹.

58. numer (styczeñ 1997) stanowi ko-
lejn¹ dierezê � gazeta wydawana jest z ko-
lorow¹ ok³adk¹, której druk odbywa siê na
razie poza uczelnianym wydawnictwem,
by po kilkunastu numerach spróbowaæ ko-
lorowego druku u siebie, we w³asnym wy-
dawnictwie i� udaje siê! W styczniu 1998
roku ostatni raz autorem sk³adu kompute-
rowego jest pan M. Kamiñski. W tej roli
zastêpuje go Waldemar Szweda. Po zaku-
pie przez Oficynê Wydawnicz¹ risografu,
pan W. Szweda zajmuje siê tak¿e drukiem
gazety, tylko kolorowe ok³adki powstaj¹ w
drukarni. Od numeru 76. (luty�marzec
1999) redaktorem naczelnym zostaje
wspó³pracuj¹ca ju¿ z gazet¹ od d³u¿szego
czasu pani Marianna Drzyzga. Po kilku
wydaniach ponownie redaktorem naczel-
nym jest Krystyna Duda.

Gazeta ukazuj¹ca siê jako miesiêcznik
o �rednim nak³adzie 1000 egzemplarzy,
zawiera przeciêtnie od 24 do 32 stron i tra-
fia przede wszystkim do pracowników i
studentów Politechniki Opolskiej, a tak¿e
do ok. 200 miejsc, w tym s¹ inne wy¿sze

uczelnie, MEN, KBN, urzêdy administra-
cji miejskiej i samorz¹dowej, szko³y �red-
nie, biura poselsko-senatorskie, jednostki
gospodarcze w regionie, redakcje regional-
nych gazet, telewizji, rozg³o�ni radiowych
i inne.

Dociekliwy czytelnik zauwa¿y zapew-
ne, ¿e skoro w roku akademickim wydaje
siê 10 numerów gazety, winni�my dobijaæ
do setki, a bie¿¹cy numer nosi liczbê 96.
Wyja�nienie jest proste, od roku 1998 zda-
rzy³o siê kilka wydañ gazety obejmuj¹cej
dwa lub wiêcej miesiêcy � trudno, tak cza-
sem bywa. Wed³ug prognoz setny numer
winien opu�ciæ redakcjê w grudniu bie¿¹-
cego roku. Mam nadziejê, ¿e jubileuszo-
w¹ setkê uda siê obej�æ bardziej uroczy-
�cie, mo¿e bêdzie to spotkanie wszystkich
wspó³pracowników i przedstawicieli za-
przyja�nionych redakcji akademickich?

Pisz¹c to nieco mo¿e emocjonalne re-
asumé � bo trudno nie byæ wzruszonym
na urodzinach w³asnego dziecka � chcia-
³abym wymieniæ i podziêkowaæ wszystkim
wspó³pracownikom gazety, których przez
ca³¹ dekadê nie by³o tak ma³o. Zacznê od

pañ E. Ciechociñskiej i M. Kalinowskiej
nieprzerwanie od pierwszego do bie¿¹ce-
go pracuj¹cych nad Wiadomo�ciami, pana
Andrzeja Michniewicza i jego pracowni-
ków � Urszulê Huñczê i Izê Prokop � in-
troligatorki, Wies³awê Lewko, Alfreda
Plotnika i Piotra Józka � drukarzy. W ci¹-
gu 10 lat wspó³pracowali z redakcj¹ Ma-
rek Bratek, Wojciech Brzeszczak, Przemy-
s³aw Burtny, Marian Ciepaj, Józefa Cza-
bak, El¿bieta Czaja, Anna Dr¹¿ek, Ma-
rianna Drzyzga, S³awoj Dubiel, Janusz Fi-
jak, Marcin Kamiñski, Jadwiga Krych,
Rafa³ Matwiejczuk, Maria Mazur, Urszu-
la Mazur, Dariusz Nawarecki, Leszek Pie-
trzak, Ewa Przystajko, Krystyna S³odczyk,
Andrzej S³odziñski, Miros³awa Szewczyk,
Maria Trebel, Joanna Widera, Jolanta
Ukarma. Mam nadziejê, ¿e nie umknê³o
mi ¿adne nazwisko.

Jeszcze jedna informacja � w Oficynie
Wydawniczej, gdzie mie�ci siê siedziba
redakcji znajduj¹ siê wszystkie numery
Wiadomo�ci Uczelnianych.

Krystyna Duda

narzut kosztów po�rednich, lub staw-
ka zysku mog¹ zostaæ zwiêkszone do
wysoko�ci uzgodnionej ze zlecenio-
dawc¹.�

· przyj¹³ sprawozdanie z dzia³alno�ci
Uczelni za 2000 r.

· pozytywnie oceni³ dzia³alno�æ rekto-
ra w roku 2000 r.

· zatwierdzi³ protokó³ z posiedzenia
Senatu PO w dniu 14 marca 2001 r

Dagmara SUCHY
Biuro Rektora Politechniki Opolskiej

Relacja z czerwcowego posiedzenia
Senatu Politechniki Opolskiej zamiesz-
czona zostanie w powakacyjnym, wrze-
�niowym numerze. W programie obrad
zaplanowano m.in. prezentacjê Pañstwo-
wej Wy¿szej Szko³y Zawodowej w Nysie,
uchwalenie planu rzeczowo-finansowego
Uczelni, a tak¿e zaopiniowanie wniosku
Wydzia³u Mechanicznego o uruchomie-
nie kolejnego kierunku studiów in¿ynier-
skich dziennych rolnictwo oraz Wydzia³u
Budownictwa  o uruchomienie kierunku
studiów dziennych in¿ynierskich � archi-
tektura i urbanistyka.

Wydzia³ WFiF ma
kolejnego doktora

Na Wydziale Wychowania Fizycznego
wroc³awskiej AWF odby³a siê 8 czerwca br.
publiczna obrona pracy doktorskiej pani
Kariny S³onki, asystenta w Katedrze Fizjo-
terapii Wydzia³u Wychowania Fizycznego i
Fizjoterapii. Praca pt. Wp³yw æwiczeñ z za-
stosowaniem siod³a BABS na równowagê
dzieci z pora¿eniem mózgowym napisana zo-
sta³a pod promotorsk¹ opiek¹ prof. dr. hab.
Mariana Golemy. Badania do pracy dr S³on-
ka prowadzi³a w centrum rehabilitacyjnym
dla dzieci z pora¿eniem mózgowym w Opo-
lu na siodle wypo¿yczonym z Katedry Bio-
mechaniki AWF we Wroc³awiu. Siod³o � je-
dyne w kraju tego typu urz¹dzenie - trafi³o
do Polski dziêki wspó³pracy z Uniwersyte-
tem w Zachodnim Londynie, a stamt¹d do
centrum w Opolu. Z dzieæmi z pora¿eniem
mózgowym dr. S³onka pracuje od kilku lat,
a dobry wp³yw hipoterapii na poprawê cho-
du i funkcji równowa¿nych dzieci jest znany,
choæ kosztowny i k³opotliwy w praktyce.
Zastosowanie siod³a BABS do prowadzonych
æwiczeñ jest du¿ym u³atwieniem rehabilita-
cji pacjentów.

Pani dr Karinie S³once gratulujemy ¿y-
cz¹c dalszych osi¹gniêæ naukowych i terapeu-
tycznych.

kd

Ci¹g dalszy ze strony 6
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Sprawy nauki

Aparatura naukowa i jej zastosowanie w jednostkach
naukowych Politechniki Opolskiej.
Informator na rok 2001

W wyniku uchwa³y Kolegium Prorektorów ds. Nauki i Wspó³-
pracy z Zagranic¹ Uczelni Wroc³awia i Opola, Politechnika Opol-
ska przygotowa³a informator na temat posiadanej aparatury na-
ukowej oraz jej zastosowania w badaniach naukowych.

Opracowanie zawiera wykaz aparatury naukowo-badawczej,
opisuje mo¿liwo�ci jej wykorzystania  oraz zasady udostêpnie-
nia, a tak¿e adresy kontaktowe jednostek naukowych, które ni¹
dysponuj¹. Informator zawiera równie¿ spis programów kompu-
terowych  wspomagaj¹cych badania naukowe.

Mamy nadziejê, ¿e publikacja ta przyczyni siê do szerszej
wspó³pracy miêdzy jednostkami naukowo-badawczymi wroc³aw-
skich i opolskich uczelni oraz do pe³niejszego wykorzystania
posiadanej przez nie aparatury. A zebrane w opracowaniu infor-
macje przyczyni¹ siê do rozwijania �rodowiskowych laborato-
riów bez nadawania im instytucjonalnej formy, a tak¿e do uru-
chomienia nowych technologii i metod badawczych. Wspó³praca
na zasadzie bezpo�rednich kontaktów miêdzy jednostkami uczelni
przyniesie byæ mo¿e lepsze efekty ni¿ korzystanie wy³¹cznie z
us³ug ró¿nych instytucji.

Nale¿y podkre�liæ, ¿e na bazie opublikowanego informatora
aparaturowego sporz¹dzona zosta³a wersja internetowa na stro-
nach Politechniki Opolskiej � www.po.opole.pl.

Informator zosta³ przekazany wszystim katedrom, zak³adom i
dziekanatom naszej uczelni oraz  szko³om wy¿szym z terenu Wro-
c³awia i Opola.

JW

Forum Dyskusyjne po raz trzeci
III Forum Dyskusyjne Inno-

wacyjno�æ i Transfer Technolo-
gii, którego g³ównym organiza-
torem by³a Politechnika Opolska
przy wspó³pracy Uweltbüro Ber-
lin-Brandenburg, Opolskiego
Parku Technologicznego i Tele-
komunikacji Polskiej S.A. odby-
³o siê w dniach od 21 do 23 maja
br. Motorem przedsiêwziêcia by³
profesor Roman Ulbrich, z Ka-

tedry Techniki Cieplnej i Aparatury Przemys³owej WM. Tema-
tem tegorocznego forum by³: Stan i perspektywy dzia³añ proeko-
logicznych na Opolszczy�nie � mo¿liwo�ci wspó³pracy z ma³ymi i
�rednimi przedsiêbiorstwami Berlina.

Na program forum z³o¿y³o siê piêæ sesji naukowych po�wiê-
conych szeroko pojêtym dzia³aniom proekologicznym w regio-
nie i ujêciu tej problematyki na opolskich uczelniach. Sesjom
towarzyszy³y tak¿e inne atrakcje jak wideokonferencja Opole-
Berlin, czy nocny samochodowy wy�cig energooszczêdny. W
czasie V sesji rozstrzygniêty zosta³ wojewódzki Turniej M³odych
Mistrzów Techniki.

kd

REKRUTACJA NA STUDIA
Trwa rekrutacja na studia w Politechnice Opolskiej. 22 bm.

up³yn¹³ termin sk³adania podañ na kierunki wychowanie fizyczne
oraz fizjoterapia, a 25 i 26 czerwca rozpoczê³y siê egzaminy
sprawno�ciowe na te kierunki. Na pozosta³e kierunki studiów
dziennych absolwenci szkó³ �rednich sk³adaæ mogli dokumenty
do dnia 29 czerwca. Og³oszenie list kandydatów przyjêtych na I
rok studiów dziennych nast¹pi 6 lipca br.

Jak poinformowa³a pani Maria Zieliñska, kierownik Dzia³u
Kszta³cenia do dnia 20 czerwca 2000 r. na poszczególne kierun-
ki studiów wp³ynê³o ok. 2300 podañ. Do obleganych kierunków
nale¿¹: informatyka, fizjoterapia, elektronika i telekomunikacja,
wychowanie fizyczne, zarz¹dzanie i marketing oraz zarz¹dzanie i
in¿ynieria produkcji. 20 czerwca br., a wiêc na dziewiêæ dni przed
zakoñczeniem rekrutacji na studia dzienne by³y jeszcze miejsca
na budownictwie, elektrotechnice, mechanice i budowie maszyn,
in¿ynierii �rodowiska oraz automatyce i robotyce.

Na tych kierunkach, na których nie zostan¹ wype³nione limi-
ty przyjêæ, mo¿e byæ przeprowadzona dodatkowa rekrutacja w
terminach jak dla studiów zaocznych. Informacja o dodatkowej
rekrutacji i limitach przyjêæ zostanie podana do publicznej wia-
domo�ci do dnia 27 lipca 2000 r.

Termin sk³adania dokumentów na studia zaoczne up³ywa z
dniem 31 sierpnia 2001 r.

Opracowano na podstawie danych z Dzia³u Kszta³cenia.

kd

Nowa centrala telefoniczna
Trwaj¹ prace zwi¹zane z

instalacj¹ nowej cyfrowej
centrali telefonicznej. Aby
zminimalizowaæ wynik³e
st¹d uci¹¿liwo�ci prze³¹-
czenie na now¹ centralê
zaplanowano na sobotê
21 lipca br. Wtedy te¿
wyst¹piæ mog¹ zak³ócenia
w ³¹czno�ci. Na pewno
czynne bêd¹ dwa numery

� do rektoratu i kancelarii dyrektora. Zmieni siê tak-
¿e dotychczasowa numeracja telefonów. Pocz¹tko-
wy numer zaczyna³ bêdzie siê od cyfr 4006. Dzwo-
ni¹c na Politechnikê z zewn¹trz do 4006 nale¿y
dopisaæ obecny numer wewnêtrzny, dzwoni¹c z we-
wnêtrznego na inny numer wewnêtrzny przed ka¿-
dym trzycyfrowym dodajemy 6, np. dzwoni¹c do
kancelarii wybierzemy numer 6190. Podstawowym
numerem dla dzwoni¹cych z zewn¹trz na centralê
telefoniczn¹ PO bêdzie numer 4006 000. Nowa
centrala obejmie swym zasiêgiem obiekty przy
ul. Miko³ajczyka, (budynek g³ówny, akademiki),
Lipsk i Zapole. Szerzej o dalszych planach w zakre-
sie telekomunikacji we wrze�niowym numerze WU
Dzia³ Techniczny opracuje i roze�le bardziej szcze-
gó³owe informacje na ten temat.

in¿. M. Churas
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Biblioteka G³ówna
n W dniach 21�23 maja br. uczestniczyli�my w III Forum
Dyskusyjnym �Innowacyjno�æ i Transfer Technologii�, pre-
zentuj¹c zbiory Biblioteki Politechniki Opolskiej o tematyce
ekologicznej.

n W dniach 6�8 czerwca 2001 roku pracownicy biblioteki
wziêli udzia³ w ogólnopolskiej konferencji zorganizowanej
przez Bibliotekê G³ówn¹ Politechniki Bia³ostockiej na temat
Problemy ochrony zbiorów i systemów komputerowych w bi-
bliotekach.

Ochrona wszystkich rodzajów zbiorów i no�ników infor-
macji jest istotnym problemem w dzia³alno�ci bibliotek. Od
pracy  i zabiegów bibliotekarzy o stan ksiêgozbioru, przy
zmieniaj¹cych siê formach udostêpniania materia³ów biblio-
tecznych czytelnikom, zale¿y jak d³ugo i w jakim stanie ksiê-
gozbiór bêdzie s³u¿y³ kolejnym pokoleniom u¿ytkowników.

Na konferencji E. Czerwiñska i M. Szymczak przedsta-
wi³y referat, w którym zosta³y omówione sposoby ochrony i
konserwacji zbiorów w Bibliotece Politechniki Opolskiej.

n W dniach 9�10 czerwca 2001 roku mgr H. Szlejf uczestni-
czy³a w Ogólnopolskiej Konferencji zorganizowanej w War-
szawie przez Zarz¹d G³ówny Stowarzyszenia Bibliotekarzy
Polskich na temat Polskie biblioteki w perspektywie wej�cia
do Unii Europejskiej. Konferencji towarzyszy³ Krajowy Zjazd
Delegatów Stowarzyszenia Bibliotekarzy Polskich, w trakcie
którego odby³y siê wybory do w³adz centralnych Stowarzy-
szenia.

Podczas konferencji omówiono miêdzy innymi stan przy-
gotowañ polskich bibliotek w perspektywie wej�cia do Unii
Europejskiej, w tym równie¿ bibliotek akademickich. Poru-
szono zagadnienia standardów europejskich w dziedzinie bi-
bliotekarstwa, omówiono nowe technologie, przybli¿ono sze-
reg ciekawych rozwi¹zañ zastosowanych w bibliotekach Unii
Europejskiej, dyskutowano nad modelem bibliotekarza w zin-
tegrowanej Europie.

W podsumowaniu uznano, ¿e stan przygotowañ jest ró¿ny.
Nale¿y wiele jeszcze zrobiæ w tej dziedzinie, ale inicjatywa
zadañ powinna wyj�æ ze �rodowiska bibliotekarskiego a nie
rz¹dowego.

Halina Szlejf

Wydzia³ Budownictwa
XX Konferencja Naukowo-Techniczna Awarie Budowlane

odby³a siê w dniach 22�26 maja w Szczecinie � Miêdzyzdro-
jach. Organizatorami konferencji byli: Komitet In¿ynierii L¹-
dowej i Wodnej PAN, Komitet Nauki PZITB oraz Politechni-
ka Szczeciñska, a wspó³organizatorami: Polski Zwi¹zek In-
¿ynierów i Techników Budownictwa oraz Instytut Techniki
Budowlanej. Konferencja adresowana by³a do pracowników
naukowych, projektantów i ekspertów budowlanych, pracow-
ników firm konsultingowych, osób zwi¹zanych z wykonaw-
stwem i nadzorem budowlanym oraz do pracowników admi-
nistracji budowlanej. W konferencji wziê³o udzia³ blisko czte-
rysta osób, a w�ród nich: profesorowie Roman Jankowiak i
Wojciech Skowroñski oraz adiunkci: Wies³aw Baran, Jan

Centkowski, Mariusz Jackiewicz, Reinhold Ka³u¿a, Jan
Mizera, Jan ¯muda. W czê�ci ogólnej, po�wiêconej anali-
zom naukowo � technicznym awarii i katastrof budowlanych,
do dyskusji przygotowano 85 referatów, przedstawionych na
o�miu sesjach tematycznych. Podczas tegorocznej sesji Kon-
strukcje stalowe, dyskutowane by³y referaty pracowników
Wydzia³u Budownictwa P.O.:
- Jankowiak R., Baran W., ¯muda J.: Przyczyny katastrofy

rega³ów stalowych w magazynie wysokiego sk³adowania,
- Skowroñski W.: Uwarunkowania materia³owo � konstruk-

cyjne projektowania konstrukcji stalowych ze wzglêdu na
obci¹¿enie po¿arem.
Tej sesji przewodniczy³ profesor Roman Jankowiak, który

by³ równie¿ w sk³adzie Komitetu Organizacyjnego konferencji.
Tradycyjnie oprócz tematyki ogólnej, dyskutowane by³y

referaty objête tematyk¹ problemow¹ na sesji pt. Uwarunko-
wania materia³owo-konstrukcyjne projektowania, utrzymania
i napraw obiektów budowlanych. Sesja ta po�wiêcona zosta³a
oddzia³ywaniom wyj¹tkowym na budowle, wywo³anych eks-
perymentalnymi wp³ywami �rodowiska. W czê�ci problemo-
wej konferencji odby³y siê tak¿e sesje G³ównego Urzêdu Nad-
zoru Budowlanego oraz Urzêdu Mieszkalnictwa i Rozwoju
Miast.

Wizyta na nowo budowanej estakadzie
we Wroc³awiu

Grupa studentów IV i V roku Wydzia³u Budownictwa spe-
cjalno�ci in¿ynieria mostowa wraz z opiekunem mgr. in¿.
Przemys³awem Jakielem zwiedzi³a budowê estakady na G¹-
dowie w ci¹gu obwodnicy �ródmiejskiej we Wroc³awiu, któ-
rej generalnym wykonawc¹ jest firma Dromex SA z Warsza-
wy. Budowê obejrzeli�my 21 maja br. dziêki uprzejmo�ci dy-
rektora budowy mgr. in¿. Jacka Krupiñskiego. Estakada
powstaje na zlecenie Zarz¹du Dróg i Komunikacji we Wro-
c³awiu, a autorem jej projektu jest biuro projektowe ZBP
Mosty Wroc³aw s.c. Obiekt sk³ada siê z trzech czê�ci: cen-
tralnej arterii oraz dwóch odga³êzieñ, które ³¹cz¹ j¹ z ulicami
dojazdowymi. G³ówn¹ konstrukcjê zaprojektowano jako ¿el-
betowy, sprê¿ony, d�wigar skrzynkowy dodatkowo wyposa-
¿ony obustronnie w przekroju poprzecznym, w pow³okowe

Studenci z zainteresowaniem wys³uchuj¹ uwag kierownika
budowy p. Krupiñskiego
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elementy nadaj¹ce jej estetyczny wygl¹d pod wzglêdem ar-
chitektonicznym. Ustrój no�ny pozosta³ych obiektów zapro-
ponowano jako identyczny z poprzednim, jednak dwud�wi-
garowy bez dodatkowego sprê¿enia. Wszystkie elementy es-
takady oparte bêd¹ na filarach dwus³upowych, posadowio-
nych na palach wielko�rednicowych. Pierwszy element wy-
konywany bêdzie metod¹ nasuwania pod³u¿nego przy u¿yciu
si³owników hydraulicznych, a dwa pozosta³e w tradycyjnym
deskowaniu na rusztowaniach.

Aktualny stan zaawansowania robót to wykonane funda-
menty i korpusy wszystkich podpór, tymczasowy nasyp, na
którym bêdzie wykonywana konstrukcja oraz wykonane de-
skowanie pod jedno z odga³êzieñ obiektu.

Na wycieczce technicznej studenci poznali praktyczn¹ stro-
nê przysz³ego zawodu in¿yniera mostowca, przy czym mogli
równie¿ wzbogaciæ swoj¹ wiedzê o technologii wykonania
robót mostowych, a wiêc sposoby deskowania, zbrojenia i
betonowania elementów konstrukcyjnych podpór itp. Reasu-
muj¹c mo¿na stwierdziæ, ¿e zrealizowana wycieczka by³a bar-
dzo interesuj¹ca pod wieloma wzglêdami, daj¹ca prawdziwe
pojêcie o realiach budowy du¿ego i presti¿owego obiektu
mostowego, jakim jest ta estakada dla miasta Wroc³awia.

Zbigniew Mañko

Wycieczka po najwiêkszych mostach Polski

Studenci specjalno�ci in¿ynieria mostowa z wydzia³ów bu-
downictwa Politechniki Wroc³awskiej i Politechniki Opolskiej
uczestniczyli w trzydniowej wycieczce zorganizowanej przez
pracowników i doktorantów z PWr. Odby³a siê ona w dniach
24�26 maja 2001 roku.

Celem przedmiotowej wycieczki technicznej by³o obejrze-
nie i bli¿sze zapoznanie siê z najokazalszymi, nowymi obiek-
tami mostowymi, stanowi¹cymi dorobek wielu lat polskiego
mostownictwa. Zwiedzili�my te¿ budowy dwóch nowo po-
wstaj¹cych mostów, aby mieæ pogl¹d na realizacje projektów
in¿ynierów mostowców powsta³ych w po³¹czeniu z wizj¹ ar-
chitektów. Podziwiali�my wiêkszo�æ wa¿nych obiektów na
Wi�le, poczynaj¹c od mostu �wiêtokrzyskiego w Warszawie,
a koñcz¹c na mo�cie Sucharskiego w Gdañsku.

Trasê swoj¹ rozpoczêli�my od ciekawej k³adki dla pieszych
przez Wartê w miejscowo�ci Osjaków. D�wigar g³ówny to
stalowa, rurowa kratownica przestrzenna o schemacie statycz-
nym ci¹g³ej belki dwuprzês³owej. Na nim umieszczony jest
pomost w postaci p³yty ortotropowej z cienk¹ nawierzchni¹
na bazie ¿ywicy epoksydowej.

Drogowy most �wiêtokrzyski przez Wis³ê w Warszawie
powsta³ na zlecenie Trasa �wiêtokrzyska Sp. z o.o., a auto-
rem projektu by³a firma polsko-fiñska BMG Group. General-
nym wykonawc¹ by³ Mostostal S.A. z Warszawy. Jest to most
wantowy z jednym pylonem w kszta³cie odwróconej litery Y.
Konstrukcjê no�n¹ zaprojektowano jako stalow¹, czterod�wi-
garow¹ (2´2 d�wigary), belkê ci¹g³¹ z ¿elbetow¹ p³yt¹ wspó³-
pracuj¹c¹. Ca³kowita d³ugo�æ mostu wynosi 490 m, a ca³ko-
wita szeroko�æ 30,8 m. Wysoko�æ pylonu nad lustrem wody
wynosi 87,5 m. Pomost wykonywany by³ metod¹ tradycyjn¹
w pe³nym deskowaniu na rusztowaniach, a nastêpnie podwie-
szano go wantami do ¿elbetowego pylonu.

Autorem projektu Most Siekierkowski przez Wis³ê w
Warszawie jest biuro Transprojekt z Gdañska, a generalnym
wykonawc¹ firma Mostostal S.A. z Warszawy. Jest to drogo-
wy most wantowy dwupylonowy (o kszta³tach litery H). Kon-
strukcjê no�n¹ przês³a g³ównego (nurtowego) zaproponowa-
no identyczn¹ z mostem �wiêtokrzyskim, natomiast czê�ci
dojazdowe s¹ osobnymi stalowymi belkami skrzynkowymi
zespolonymi ci¹g³e z p³yt¹ górn¹ w postaci ¿elbetowej p³yty
wspó³pracuj¹cej. Ca³kowita d³ugo�æ mostu wynosi 827 m, a
jego szeroko�æ 34 m. ¯elbetowy pylon wznosi siê nad lustro
wody na wysoko�æ oko³o 100 m. Pomost wykonywany by³

Wykonane i ustawione zbrojenie filara s³upowego oraz z
prawej strony widoczna stalowa forma

Most �wiêtokrzyski przez Wis³ê w Warszawie
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metod¹ nasuwania pod³u¿nego przy u¿yciu si³owników hy-
draulicznych, w trakcie którego podwieszano go do pylonów
za pomoc¹ want.

Most drogowy na Wi�le w Zakroczymiu. Ustrój no�ny
stanowi uk³ad dwóch niezale¿nych stalowych, skrzynkowych
jednokomorowych belek ci¹g³ych, na których spoczywa po-
most. Wspomnieæ nale¿y, i¿ jest to jeden z nielicznych mo-
stów w Polsce wykonanych ze stali trudno rdzewiej¹cej, w
zwi¹zku z tym powierzchnia jego jest niezabezpieczona przed
wp³ywami atmosferycznymi.

Most drogowy na Wi�le w Wyszogrodzie wykonany jest w
postaci stalowej, dwud�wigarowej belki ci¹g³ej z ¿elbetow¹ p³yt¹
wspó³pracuj¹c¹. Zwrócono szczególn¹ uwagê na konstrukcjê
d�wigarów g³ównych mostu, których wysoko�æ nad czê�ci¹ ¿e-
glown¹ Wis³y zmienia siê na ich d³ugo�ci. Jest to technika sto-
sowana w celu zmniejszenia ciê¿aru ustroju no�nego, a tak¿e by
poprawiæ walory architektoniczne obiektu.

Most na Wi�le w P³ocku. Jest to obiekt zabytkowy i stanowi
on z pewno�ci¹ wizytówkê miasta. Konstrukcjê no�n¹ zapro-
jektowano jako uk³ad czterech stalowych, kratownicowych nito-
wanych d�wigarów ci¹g³ych o parabolicznie zakrzywionym pa-
sie dolnym. Z kolei, skrajne przês³a kratownicowe s¹ o znacz-
nie mniejszej rozpiêto�ci. Jezdnia, po remoncie, wykonana jest
tu jako p³yta ortotropowa. Obiekt ten, ze wzglêdu na odbywaj¹-
cy siê po nim ruch drogowo-kolejowy, nale¿y zaliczyæ do jed-
nego z najciekawszych tego typu obiektów w kraju.

Most drogowy na Wi�le w Tczewie. Jest on niew¹tpliwie
bardzo cennym okazem zabytku techniki nie tylko pod wzglê-
dem konstrukcyjnym, ale tak¿e historycznym. W czasie II
wojny �wiatowej, podczas jego obrony przed niemieckim oku-
pantem, zginê³o ze strony polskiej wielu ¿o³nierzy, celników
i kolejarzy (w pobli¿u obiektu znajduje siê kamieñ z wmuro-
wan¹ tablic¹ pami¹tkow¹ w³a�nie na ich cze�æ). Ustrój no�ny
stanowi po³¹czenie kilku typów konstrukcji, poczynaj¹c od
klasycznej kratownicy (choæ o bardzo du¿ej ilo�ci prêtów),
poprzez kratownicê Towna, a koñcz¹c na klasycznej belce
blachownicowej. Posiada on star¹ nawierzchniê drewnian¹.
Most uatrakcyjniaj¹ dodatkowo, po obu stronach jednego z
filarów, wybudowane dwie ceglane wie¿e (mo¿e nawet ob-
serwacyjne?). Obok mostu znajduje siê równie¿ zró¿nicowa-
ny pod wzglêdem konstrukcyjnym most kolejowy.

Wêdrówkê swoj¹ zakoñczyli�my na drogowym mo�cie
Sucharskiego przez Martw¹ Wis³ê w Gdañsku. To trzeci
ju¿ pod wzglêdem wielko�ci i konstrukcji ostatnio zbudowa-
ny obiekt wantowy. Powstaje on na zlecenie GDDP w War-
szawie, a autorem projektu jest BPBK SA w Gdañsku. Gene-
ralnym wykonawc¹ s¹ firmy Demathieu et Bard, Mosty £ód�
oraz Most Sucharskiego w Gdañsku SA. Obiekt zaopatrzony
jest ju¿ w jeden pylon w kszta³cie odwróconej litery Y.
Konstrukcjê no�n¹ zaprojektowano jako stalow¹, czterod�wi-
garow¹ (2´2 d�wigary) i belkê ci¹g³¹ z ¿elbetow¹ p³yt¹ wspó³-
pracuj¹c¹. Ca³kowita d³ugo�æ mostu wynosi 380 m, a jego
szeroko�æ 28,3 m, natomiast wysoko�æ pylonu nad lustrem
wody wynosi 98,9 m. Pomost wykonywany by³ metod¹
wspornikow¹ z jednoczesnym podwieszaniem go do ¿elbeto-
wego pylonu za pomoc¹ want. Po wykonanych badaniach
modelowych tego obiektu w tunelu aerodynamicznym posta-
nowiono wyposa¿yæ most w owiewki i dodatkow¹ przeponê.
Elementy te bêd¹ przeciwdzia³aæ nadmiernym drganiom przê-
s³a pod wp³ywem wiatru. Obiekt ten cieszy³ siê najwiêkszym
naszym zainteresowaniem m.in. ze wzglêdu na zastosowan¹
do jego budowy najciekawsz¹ wg nas i bardzo odpowiedni¹
metodê monta¿u. Mieli�my równie¿ mo¿liwo�æ wjazdu win-
d¹ na pylon.

Reasumuj¹c, zwiedzili�my wiele interesuj¹cych, nowator-
skich i ciekawych mostów Polski, choæ na trasie nie zabrak³o
mostów z rysem historycznym. Na budowach mogli�my
sprawdziæ praktykê ze zdobytymi ju¿ na studiach wiadomo-
�ciami, przy czym mogli�my równie¿ dowiedzieæ siê wiele
nowego o wspó³czesnych technologiach wykonania mostów
wantowych stosowanych na ca³ym �wiecie. Stwierdziæ mo¿-
na, ¿e zrealizowana wycieczka by³a bardzo interesuj¹ca pod
wieloma wzglêdami i da³a szerokie pojêcie o dotychczaso-
wym dorobku polskich mostowców. Powstanie trzech nowych
i presti¿owych mostów wantowych zbli¿a nas do poziomu
�wiatowego mostownictwa. Nie mo¿na przy tym zapomnieæ
o znacznie starszych obiektach, postuluj¹c o przywróceniu
im pe³nych funkcji u¿ytkowych i walorów estetycznych.

Pragnêli�my tak¿e podziêkowaæ Panu Rektorowi prof. dr.
hab. in¿. Grzegorzowi Gasiakowi, i Zak³adowi Konstrukcji
Mostowych za finansowe wsparcie tego przedsiêwziêcia, jak

Plac budowy mostu Sucharskiego przez Martw¹ Wis³ê
w Gdañsku

Studenci IV i V roku na nowo budowanym mo�cie
Siekierkowskim
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równie¿ Panu prof. dr. hab. in¿. Janowi Biliszczukowi i or-
ganizatorom wycieczki za umo¿liwienie nam tego wyjazdu.

Studenci mostowcy

Obóz naukowy
Studenckiego Ko³a Naukowego �Biodom�

SKN �Biodom�, dzia³aj¹ce przy Katedrze Podstaw Pro-
jektowania Budowlanego Wydzia³u Budownictwa zorganizo-
wa³o w G³ucho³azach w dniach od 11 do 13 maja obóz na-
ukowy. Studenci wraz z opiekunami dr. in¿. Grzegorzem
Gind¹ i mgr. in¿. Andrzejem S³odziñskim uczestniczyli w
spotkaniu z burmistrzem G³ucho³az mgr. Janem Szawdyla-
sem oraz cz³onkiem Zarz¹du Powiatu Nyskiego mgr. Edwar-
dem Szupryczyñskim. Burmistrz przedstawi³ aktualne zada-
nia dotycz¹ce budownictwa i zagadnieñ ekologii, które reali-
zuje miasto i gmina, wynikaj¹ce miêdzy innymi z po³o¿enia
na terenie Parku Krajobrazowego Gór Opawskich. Chodzi tu
o tzw. otulinê parku, sposoby eliminowania zanieczyszczeñ
powstaj¹cych w lokalnych kot³owniach itp. Rozmawiano rów-
nie¿ o usuwaniu szkód (szczególnie w zakresie obiektów bu-
dowlanych) powsta³ych podczas powodzi z 1997 r. oraz o sys-
temie monitorowania opadów i sp³ywu wód opadowych, któ-
ry funkcjonuje od tego czasu.

Go�ciem studentów by³ równie¿ dr Pawe³ Szymkowicz �
prezes Towarzystwa Mi³o�ników G³ucho³az, który przedsta-
wi³ historiê miasta, zw³aszcza te jej fragmenty, o których nie
zawsze przeczytaæ mo¿na w informatorach.

W programie przewidziano zwiedzenie O�rodka Edukacji
Ekologicznej w Pokrzywnej, nale¿¹cego do Zarz¹du Opol-
skich Parków Krajobrazowych. Wys³uchali�my prelekcji za-
wieraj¹cej wiele informacji o historii, geologii, bogactwach
naturalnych, ro�linno�ci, zwierzostanie, osadnictwie i dzia-
³alno�ci cz³owieka, zasobach kulturowych terenu. Studenci
otrzymali materia³y pt. Modelowy program edukacji �rodo-
wiskowej spo³eczno�ci gminy G³ucho³azy opracowane dla mia-
sta i gminy przez naukowców pod kierownictwem pani Kry-
styny Dubel. Jako, ¿e w�ród uczestników obozu byli studenci
od kilku lat uczestnicz¹cy w ogólnopolskich konferencjach
studenckich kó³ naukowych, zebrane materia³y pozwol¹ im
na przygotowanie kolejnych referatów.

Piêkno Ziemi Nyskiej poznawano podczas wycieczki do
Nysy, Otmuchowa i Paczkowa. Przewodnikiem by³ dr Krzysz-

tof Jaworski archeolog, filatelista, przewodnik sudecki � ad-
iunkt Uniwersytetu Wroc³awskiego. By³o to kolejne przedsiê-
wziêcie realizowane wspólnie z uczestnikami odbywaj¹cego siê
w tym samym czasie w G³ucho³azach VIII Spotkania M³odych
Filatelistów. Pierwsze podobne integracyjne spotkanie mia³o
miejsce w roku ubieg³ym w Istebnej w Beskidzie �l¹skim.

Grzegorz Ginda, Andrzej S³odziñski

Konferencja studenckich kó³ naukowych
w Bia³ymstoku

W dniach 23�25.05.2001 r. w Bia³ymstoku odby³a siê
II Ogólnopolska Konferencja Studenckich Kó³ Naukowych i
M³odych Pracowników Nauki, zorganizowana przez Politech-
nikê Bia³ostock¹.Wziêli w niej udzia³ przedstawiciele siedmiu
politechnik: Lubelskiej, £ódzkiej, Opolskiej, Rzeszowskiej,
Szczeciñskiej, �wiêtokrzyskiej, Bia³ostockiej. Nasz¹ Uczelniê
reprezentowa³y studentki V roku Wydzia³u Budownictwa � Ta-
tiana Hrabal, Anna Jackowiak, Iwona Karcz, Anita Pisar-
ska ze Studenckiego Ko³a Naukowego Biodom dzia³aj¹cego przy
Katedrze Podstaw Projektowania Budowlanego.

Podczas sesji zaprezentowa³y 4 referaty, które opublikowa-
ne zosta³y w materia³ach konferencji:

Tatiana Hrabal S³oma jako alternatywne �ród³o energii.
Anna Jackowiak Promieniotwórczo�æ materia³ów budow-

lanych i jej badanie.
Iwona Karcz Ekrany akustyczne � zabezpieczenie przed

zanieczyszczaniem �rodowiska naturalnego przesz ha³as ko-
munikacyjny.

Anita Pisarska Niekonwencjonalne �ród³a energii.
Komitet Naukowy Konferencji wyró¿ni³ Iwonê Karcz na-

grod¹ za najlepszy referat z sekcji BUDOWNICTWO.
W programie turystycznym organizatorzy przygotowali

wycieczkê po okolicach Bia³egostoku, która zakoñczy³a siê
integracyjnym ogniskiem, z udzia³em aktorów Bia³ostockie-
go Teatru Lalki i Aktora.

J. Czabak

Wydzia³ Elektrotechniki
i Automatyki
Prof. Zdzis³aw Kabza zosta³ wybrany na cz³onka Rady Na-
ukowej Instytutu Komputerowych Systemów Automatyki i

Zwiedzanie Paczkowa
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Pomiarów we Wroc³awiu na bie¿¹c¹ kadencjê rozpoczynaj¹-
c¹ siê w 2001 roku. Gratulujemy

Stanowisko kontrolne do badañ przeliczników ciep³a TEC-
LEG3 Politechniki Opolskiej znajduj¹ce siê w laboratorium
Katedry Elektrowni i Systemów Pomiarowych, któr¹ kieruje
prof. Z. Kabza uzyska³o �wiadectwo uwierzytelnienia przy-
znane przez G³ówny Urz¹d Miar w Warszawie.

Wydzia³ Mechaniczny

Ko³o Naukowe �Technolog� w Sewastopolu

Doszed³ do skutku pierwszy wyjazd zagraniczny cz³onków
Ko³a Naukowego Technolog, na Miêdzynarodow¹ Konferencjê
studenck¹ w Sewastopolskim Uniwersytecie Technicznym
(Ukraina), z którym Politechnika Opolska ma zawart¹ umowê o
wspó³pracy. Na konferencjê odbywaj¹c¹ siê w dniach 14�17
maja br. zosta³y przygotowane referaty z tematów prac dyplo-
mowych przez 7 cz³onków Ko³a tj. studentów V roku na spe-
cjalno�ci automatyzacja procesów technologicznych przy Kate-
drze Technologii Maszyn i Automatyzacji Produkcji.

Prezentowane na konferencji referaty wzbudzi³y du¿e za-
interesowanie i zosta³y wysoko ocenione, o czym �wiadcz¹
uzyskane dyplomy. Referaty te zosta³y równie¿ opublikowane

w materia³ach konferencyjnych. Ponadto zosta³o przekazane
oficjalne pismo Rektora Sewastopolskiego Uniwersytetu Tech-
nicznego do Rektora Politechniki Opolskiej z podziêkowania-
mi i gratulacjami za organizacjê wyjazdu dla dra in¿. T. Ho-
szowskiego i prof. dr. hab. in¿. W. Taranenki oraz za wyso-
ki poziom naukowy wyg³oszonych referatów dla studentów.
Wyjazd ten oprócz g³ównego celu udzia³u w konferencji mia³
równie¿ charakter turystyczno-rekreacyjny. W czasie pobytu
na Krymie by³a okazja do podziwiania atrakcyjnych miejsc
Sewastopola oraz Ja³ty. Jedn¹ z najwiêkszych atrakcji w Se-
wastopolu by³a Panorama przedstawiaj¹ca obronê Sewasto-
pola w 1854-56 roku przed najazdem koalicji pañstw zachod-
nich. Natomiast widoki z Ja³ty i okolic zapiera³ dech w pier-
si, co mo¿na zobaczyæ na fotografiach (zamieszczonych rów-
nie¿ w gablotach Ko³a Naukowego Technolog). Ponadto wy-
jazd ten zaowocowa³ nawi¹zaniem przyjaznych stosunków ze
studentami tamtejszej Uczelni.

T. Hoszowski

W dniach 24�25 maja br. w
Turawie odby³o siê zorganizo-
wane przez SKN �SKRUBER�
Seminarium Naukowe nt. No-
woczesne technologie w in¿y-
nierii procesowej�, w którym

mieli przyjemno�æ uczestniczyæ studenci czwartego i pi¹tego
roku profilu dyplomowania procesy i aparaty przemys³owe
oraz procesy i urz¹dzenia w in¿ynierii �rodowiska. Semina-
rium odby³o siê przy wspó³udziale pracowników Katedry In-
¿ynierii Procesowej, w�ród których byli: prof. Leon Troniew-
ski, prof. Stanis³aw Witczak, dr in¿. Gabriel Filipczak, dr
in¿. Jerzy Hapanowicz.

Pierwszego dnia wys³uchali�my nastêpuj¹ce referaty:
- Badanie procesu mieszania ciek³ego uk³adu niejednorod-

nego autorzy - Joachim John, Sebastian Kretek
- Proces wrzenia ciek³ej mieszaniny niejednorodnej � autor

Robert K¹tny,
- Miêdzynarodowa Wystawa In¿ynierii Sanitarnej, Ogrzew-

nictwa, Wentylacji i Klimatyzacji oraz Ochrony �rodowi-
ska, AQUA-THERM Kijów 2001 � tematyka i zasadnicze
cele � refleksje z pobytu. Przedstawili Tomasz G³owacki,
Przemys³aw Jach.
Koledzy z pi¹tego roku: J. John, S. Kretek i R. K¹tny, pre-

zentowali referaty zwi¹zane z wykonywanymi przez siebie praca-

Ja³ta � widok na �Jaskó³cze gniazdo�

Sewastopol � na sali konferencyjnej
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mi dyplomowymi. Natomiast trzeci by³ form¹ relacji z wysta-
wy-targów w Kijowie, w których uczestniczyli autorzy. Warto
nadmieniæ przy tym nale¿y, ¿e kol. J. John i S. Kretek mieli
okazjê zaprezentowaæ rezultaty swoich badañ na Miêdzynaro-
dowym Sympozjum M³odych Pracowników Nauki i Studen-
tów, które odby³o siê w Zielonej Górze pod koniec maja br.

Dyplomanci ¿ywo dzielili siê swoimi spostrze¿eniami na
temat prowadzonych przez siebie badañ. W toku dyskusji nie
oby³o siê oczywi�cie bez dociekliwych pytañ dotycz¹cych na
ogó³ zakresu, sposobu realizacji oraz rezultatów bêd¹cych ju¿
na ukoñczeniu prac dyplomowych. Zdarza³y siê pytania i ³a-
twe, i trudne. Przy tych drugich niejednokrotnie s³u¿yli sw¹
pomoc¹ pracownicy Katedry In¿ynierii Procesowej.

Kolejnym punktem seminarium by³o uroczyste wrêczenie
przez prof. Leona Troniewskiego tematów prac dyplomowych
kole¿ankom i kolegom z IV roku, studiuj¹cym pod meryto-
ryczn¹ opiek¹ pracowników Katedry In¿ynierii Procesowej.
Tematy prac dyplomowych na rok akademicki 2001/2002
otrzymali nastêpuj¹cy studenci:
- profil dyplomowania procesy i urz¹dzenia w in¿ynierii �ro-

dowiska:
 1. Katarzyna Dominiak
 2. Tomasz G³owacki
 3. Przemys³aw Jach
 4. Katarzyna Micu³a
 5. Natalia Mi�ta³
 6. Joanna Ni¿borska
 7. Barbara Nowak
 8. Ma³gorzata Nowak
 9. Rozalia Nowakowska
10. Agnieszka Pietrzak
11. Agnieszka Stec
12. Ma³gorzata Szachnowska
13. Marlena Szyperek

- profil dyplomowania � procesy i aparaty przemys³owe:
1. Marcin Czajka
2. Roman Furman
3. Sebastian Kokot
4. Tomasz Kosmala
5. Micha³ Kowalski
Odbieraj¹cy tematy swoich prac wyrazili rado�æ z tak uro-

czystego przydzia³u i obiecali ukoñczyæ studia w terminie.
Wieczorem, przy piêknej pogodzie, odby³o siê ognisko.

Dla nikogo nie zabrak³o w³asnorêcznie upieczonej kie³baski
oraz innych specja³ów przyrz¹dzonych przez organizatorów.
Biesiadowano do pó�nych godzin nocnych, prowadz¹c intere-
suj¹ce rozmowy. Nie oby³o siê bez gitary i �piewu.

Nastêpnego dnia koledzy-dyplomanci zaprezentowali ko-
lejne dwa referaty, a mianowicie:
- Badania hydrauliki przep³ywu uk³adu gaz-ciecz-ciecz w ru-

rach poziomych � autorzy � Damian Grabski, Krzysztof
Kubek,

- Analiza zjawisk zachodz¹cych przy przep³ywie dwufazowym
gaz-ciecz � autor -Krzysztof Ziemba.
Grupa studentów z in¿ynierii �rodowiska zaakcentowa³a

swoje czynne uczestnictwo w seminarium niezale¿nym wy-
st¹pieniem nt.:
- Wybrane zagadnienia utylizacji i zagospodarowania odpa-

dów niebezpiecznych, autorstwa Ma³gorzaty Nowak i Ro-
zalii Nowakowskiej.

Okoliczno�ciowy referat wyg³osi³ kierownik katedry prof.
L. Troniewski, który przybli¿y³ uczestnikom seminarium Sys-
tem edukacji w Polsce. W swoim wyst¹pieniu poruszy³ on
zagadnienia dotycz¹ce struktury szkolnictwa wy¿szego w kra-
ju oraz sposobów i metod nowoczesnego kszta³cenia, a tak¿e
omówi³ zagadnienia dotycz¹ce zakresu i programów studiów.

W koñcowej czê�ci seminarium mgr in¿. Marek Wasie-
lewski z firmy Organika-Propex-Wroc³aw zademonstrowa³
prezentacjê multimedialn¹ nt. Nowoczesnych systemów w in-
stalacjach sanitarnych.

Po zakoñczeniu naukowej czê�ci seminarium, odby³o siê
zebranie organizacyjne SKN SKRUBER. Poniewa¿ nieuchron-
nie zbli¿a siê termin ukoñczenia studiów przez kolegów pe³-
ni¹cych najwa¿niejsze funkcje, dokonano wyboru (w przyja-
znej atmosferze) nowego Zarz¹du Ko³a w sk³adzie:
1. prezes � Sebastian Kokot (mechanika i budowa maszyn)
2.wiceprezes � Rozalia Nowakowska (in¿ynieria �rodowi-

ska)
3. sekretarz � Agnieszka Stec (in¿ynieria �rodowiska)
4.wicesekretarz � Ma³gorzata Szachnowska (in¿ynieria

�rodowiska)
Zaakceptowano równie¿ ogólny plan pracy SKN �SKRU-

BER� na bie¿¹cy oraz przysz³y rok akademicki. Zak³ada on
kontynuowanie ogólnego programu z poprzednich lat, a w
szczególno�ci: spotkania na uczelni z przedstawicielami prze-
mys³u, wycieczki do zak³adów przemys³owych interesuj¹ce
nas z tytu³u obranego kierunku studiów oraz wyjazdy na cie-
kawe targi i seminaria przydatne dla poznawania problematy-
ki z toku studiów.

Po uroczystym obiedzie, koñcz¹cym nasze seminarium,
wszyscy uczestnicy we wspania³ych humorach wrócili bez-
piecznie do Opola.

A. Stec, M. Szachnowska

Wyjazd na Miêdzynarodowe Targi
Aqua�Therm w Kijowie

W dniach od 13 do17 maja w Kijowie odbywa³y siê Miê-
dzynarodowe Targi Aqua-Therm, w których mogli uczestni-
czyæ ni¿ej podpisani cz³onkowie SKN Skruber.

Targi te po�wiêcone s¹ nowoczesnej technologii w ogrzew-
nictwie, wentylacji, klimatyzacji oraz in¿ynierii sanitarnej i
szeroko rozumianej ochronie �rodowiska. Ciesz¹ siê one
ogromn¹ popularno�ci¹, o czym �wiadczy³a du¿a liczba wy-
stawców z ca³ej Europy. Licznie reprezentowa³y siê firmy z
Ukrainy, Rosji, Niemiec, Szwecji, Szwajcarii oraz Polski.
Przyjemna atmosfera stolicy Ukrainy sprzyja³a nawi¹zywa-
niu nowych kontaktów z dynamicznie rozwijaj¹cymi siê fir-
mami ze Wschodu, co by³o dodatkowym atutem naszego
wyjazdu. W wolnych chwilach zwiedzali�my s³yn¹ce z archi-
tektury miasto, którego po³o¿enie w dolinie Dniepru potrafi
zafascynowaæ niejednego konesera piêkna, a dopisuj¹ca po-
goda nie dawa³a powodu do nudy.

Targi Aqua-Therm wzbogaci³y nasze do�wiadczenia i
zwiêkszy³y rozeznanie w nowych technologiach z interesuj¹-
cego nas obszaru wiedzy, dostarczy³y nowych kontaktów i
pozwoli³y zebraæ wielu specjalistycznych materia³ów. Dostar-
czy³y tak¿e wspania³ych wra¿eñ i wspomnieñ wyjazdu.
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Korzystaj¹c z okazji chcieli�my podziêkowaæ Dziekanowi

Wydzia³u Mechanicznego prof. Stanis³awowi Królowi, za
zgodê i pomoc w realizacji wyjazdu. Dziêkujemy równie¿
pracownikom Katedry In¿ynierii Procesowej prof. Leonowi
Troniewskiemu, dr. in¿. G. Filipczakowi oraz prof. S. Wit-
czakowi, za pomoc merytoryczn¹, wskazówki i rady � jak
siê to pó�niej okaza³o � bardzo przydatne w czasie naszego
pobytu za granic¹.

Przemys³aw Jach, Tomasz G³owacki,
studenci IV roku kierunku in¿ynierii �rodowiska

Ekoin¿ynierowie dzia³aj¹

�Czas, czas, ci¹gle goni nas�, niestety s³owa tej piosenki
staj¹ siê coraz bardziej aktualne. Tyle siê dzieje ostatnio, ¿e
trudno uczestniczyæ we wszystkich wydarzeniach. Trudno tak-
¿e je relacjonowaæ, zw³aszcza je�li samemu jest siê organiza-
torem imprez. Zmuszam siê wiêc do pracy, aby w telegra-
ficznym skrócie opowiedzieæ o tym, co robi¹ cz³onkowie Klu-
bu Ekoin¿yniera. Mog³oby siê bowiem komu� wydawaæ, ¿e
zostali�my zahibernowani podczas widocznych ju¿ nawet przez
laików zmian klimatycznych. Fakt nabiera wa¿no�ci wtedy,
gdy stanie siê faktem medialnym. I tu dziêkujemy Wiadomo-
�ciom Uczelnianym, dziêki którym mo¿emy zaistnieæ. A oto
nasza kronika wydarzeñ:

D³ugo utrzymuj¹ca siê nieciekawa jesienna aura w marcu,
sk³oni³a nas do rozprawy z Marzann¹. Postanowili�my kulty-
wowaæ tradycyjne zwyczaje ludowe i piêknie wystrojon¹ Ma-
rzannê poddaæ s¹dowi. Zespó³ sêdziowski stanowi³ Pan Dzie-
kan Roman Ulbrich oraz Pani Krystyna S³odczyk- opiekun
naukowy naszego ko³a. Rozprawa trwa³a d³ugo, bowiem prze-
s³uchano wielu �wiadków dzia³alno�ci oskar¿onej Marzanny,
g³os zabierali tak¿e adwokaci i prokuratorzy.

Prokurator ¿¹da³ kary utopienia Marzanny, któr¹ popiera-
³a czê�æ publiczno�ci, zw³aszcza z kó³ zbli¿onych do specjal-
no�ci: racjonalne gospodarowanie energi¹. Wreszcie zapad³
wyrok, Marzanna zosta³a skazana na 1 rok wiêzienia, które
znajduje siê w piwnicach budynku Zapole. S¹dzê , ¿e na tak
³agodny wyrok wp³yn¹³ stan czysto�ci Odry, który nie móg³
zostaæ pogorszony przez ewentualn¹ topielicê. Na orzeczenie
wysokiego s¹du wp³yn¹³ wyj¹tkowy wdziêk oskar¿onej, któ-
r¹ stworzy³y ludowi arty�ci Agnieszka Widera i Tomek F¹fa-
ra. Potem by³o ognisko i kie³baski, a dla wegetarian grzanki
na kiju. Impreza zakoñczy³a siê pó�nym wieczorem w pubie.
Nie mo¿emy powiedzieæ w jakim, aby nie byæ pos¹dzonym o
kryptoreklamê.

I co? Prawda, ¿e rodzima tradycja pomog³a w poprawie
pogody. Ju¿ od �wi¹t wielkanocnych mieli�my pe³niê lata.
Ale na niepewne lato dobre s¹ tropiki. Dlatego postanowili-
�my odwiedziæ Palmiarniê w Gliwicach, której historia siêga
1925 roku. Palmiarnia rozwija³a siê �wietnie przed wojn¹ ,
potem niszcza³a, a¿ do zamkniêcia jej w 1978 roku. Mimo
posiadania w swoich zbiorach a¿ 8 tysiêcy ro�lin musia³a
przej�æ modernizacjê, bo jej stare pawilony zagra¿a³y ¿yciu
zwiedzaj¹cych. Dzisiaj palmiarnia liczy 6 000 gatunków ro-
�lin, zgromadzonych w 4 pawilonach. Do najciekawszych ro-
�lin zaliczyli�my te o warto�ci u¿ytkowej, które znamy na
przyk³ad z torebek przypraw, a nigdy nie widzieli�my ich w

naturze: cynamon, kawa, go�dziki, oliwki, daktylowce i wie-
le innych. Dzielnym przewodnikiem po obiekcie i organiza-
torem wyprawy by³ Bogus³aw �miechowicz, a dokumentacjê
tych chwil mo¿ecie ogl¹daæ w gazetce �ciennej ko³a, któr¹
prowadzi redaktor naczelna Basia Scibor.

Nie my�lcie, Pañstwo, ¿e tylko siê rekreujemy. Ju¿ pani
opiekun ma swoje sposoby ¿eby zaanga¿owac nas do pracy
naukowej.

Szanowni Pañstwo, jeste�my dumni z tego, ¿e mo¿emy re-
alizowaæ program badawczy z zakresu ochrony �rodowiska.
Jest to praca zlecona nam przez Wodoci¹gi i Kanalizacjê.
Spó³kê z o.o., dziêki wspó³pracy Pana Prezesa Adama Raka
i Pani Krystyny S³odczyk. Temat pracy to �Ochrona wód pod-
ziemnych w strefie ochronnej ujêæ wody dla miasta Opola� .
Prowadzimy inwentaryzacjê niepunktowych i punktowych �ró-
de³ zanieczyszczeñ wód w rejonie wsi Przywory, Kosorowi-
ce, K¹ty Opolskie i Miedziana. Zagl¹damy w ka¿dy zak¹tek
gminy Tarnów, prowadzimy wywiady z gospodarzami, od-
wiedzamy zak³ady produkcyjne, szperamy po lesie, a z tego
powstaje baza danych i wielka mapa. Praca daje nam wiele
satysfakcji, czujemy siê bardzo po¿yteczni i nareszcie ³¹czy-
my teoretyczn¹ wiedzê z praktyk¹, a przy tym ratujemy swój
studencki bud¿et. W programie uczestniczy 10 naszych cz³on-
ków, którzy na pewno jeszcze o tej przygodzie do Wiadomo-
�ci napisz¹.

Staramy siê byæ aktywni poprzez reprezentacje w gre-
miach, które decyduj¹ lub opiniuj¹ dzia³alno�æ na rzecz ochro-
ny �rodowiska. W lutym odby³o siê w Opolu seminarium pt.
�Jawno�æ i uczestnictwo� Jego celem by³o wypracowanie stan-
dardów wspó³pracy pomiêdzy samorz¹dami a organizacjami
pozarz¹dowymi w �wietle ustawy o dostêpie do informacji o
�rodowisku i jego ochronie i o ocenach oddzia³ywania na �ro-
dowisko. Organizatorem tego bardzo warto�ciowego spotka-
nia by³a Opolska Grupa Federacji Zielonych oraz Stowarzy-
szenie na rzecz Ochrony Stobrawskiego Parku Krajobrazowe-
go. a Klub Ekoin¿yniera mia³ na nim zaszczyt reprezentowaæ
Bogus³aw �miechowicz.

Natomiast mile zaskoczyli nas nasi m³odsi koledzy, ekolo-
dzy z Liceum Ogólnokszta³c¹cego im. Lotników Polskich w
Ole�nie. Organizowali u siebie w maju szumne obchody Dnia
Ziemi, a ¿e marz¹ o studiowaniu in¿ynierii �rodowiska za-
prosili naszych klubowiczów, aby przybli¿yli im nasz¹
uczelniê. Wys³ali�my do Olesna Przemka Jacha, eks-wice-
prezesa, który o klubie wie bardzo wiele i d³ugo o tym mo¿e
opowiadaæ. Co tam siê dzia³o! Wyk³ady o zdrowym ¿ywie-
niu, konkurs �Rady na odpady� konkurs na najlepszy plakat
o tematyce ekologicznej, happeningi, a wszystko w aspekcie
integracji z Uni¹ Europejsk¹. A w tym twórczym zamiesza-
niu nasz Przemek dzielnie promuj¹cy Politechnikê Opolsk¹,
nasz Klub i bratniego Enerd¿ajzera.

No i sta³o siê nieszczê�cie. 18 maja nieznany wspólnik
Marzanny uwolni³ ja z przys³uguj¹cej jej celi i przeniós³ na
tzw. spacerniak, czyli na piwniczny korytarz. Zaczê³o laæ jak
z cebra. W strugach deszczu przysz³o nam spotkaæ siê z Pa-
nem Krzysztofem Kazanowskim na terenie opolskiego ogro-
du zoologicznego na wyspie Bolko. Ogród zoologiczny w
Opolu jest przyk³adem ewolucji jak¹ przesz³y te placówki:
od mena¿erii, po park zoologiczny do dzisiejszego centrum
ochrony przyrody. Ma³o kto zdaje sobie sprawê z tego, czym



WIADOMO�CI UCZELNIANE 9(96) czerwiec 2001 21

Wie�ci z wydzia³ów
jest wspó³czesny, nowoczesny ogród zoologiczny Przy stale
rosn¹cym zagro¿eniu gatunków, �rodowisk ¿ycia zwierz¹t i
ich ekosystemów, opolski ogród ma do spe³nienia znacz¹ce
zadanie. Podstawowym celem zoo jest rozmna¿anie zwierz¹t
zagro¿onych wyginiêciem, aby mog³y powróciæ do swoich
siedlisk. W opolskim zoo przebywa 1025 zwierz¹t nale¿¹cych
do 162 gatunków. Z zapartym tchem s³uchali�my opowie�ci
o pracy fachowców z Opola, zaanga¿owanych w program ho-
dowli EEP, czyli Europejski Program Hodowli Zwierz¹t Za-
gro¿onych Wyginiêciem. Program ten koordynuje EAZA,
czyli Europejskie Stowarzyszenie Ogrodów Zoologicznych i
Akwariów. Przy okazji wycieczki do zoo, prosimy o zwróce-
nie uwagi na zmieniaj¹ce siê warunki hodowlane i zoohigie-
niczne. Obecnie zwierzêta s¹ eksponowane stadnie, w gru-
pach rodzinnych lub pojedynczo i zale¿y to od ich sposobu
¿ycia w naturze. Najwiêkszy sukces hodowlany opolskiej pla-
cówki to rozmno¿enie oryksów szablorogich, kapibar, kar³o-
watych hipopotamów, wilków grzywiastych betongów i sia-
mangów. Je�li nie wiecie jak mi³y jest sajmiri uistiti przeko-
najcie siê o tym chocia¿by w najbli¿sz¹ niedzielê.

Postanowili�my zrobiæ te¿ co� dla swojej kariery. Cz³on-
kowie Klubu Ekoin¿yniera z ostatnich lat studiów mieli oka-
zjê wzi¹æ udzia³ w warsztatach aktywizacji zawodowej. Ce-
lem tych warsztatów by³o kszta³cenie umiejêtno�ci i wiedzy
przydatnej w czasie poszukiwania pracy. Sponsorem przed-
siêwziêcia by³o Towarzystwo Edukacji Bankowej. Mimo na-
szej zachêty w warsztatach uczestniczy³y tylko trzy osoby.
Tylko trzy, bo wydawa³oby siê, ¿e tego typu okazj¹ powinno
byæ zainteresowanych wiêcej osób. Czy¿by nasi studenci czu-
li siê tak bardzo pewnie na rynku pracy!?

Obecna nasza dzia³alno�æ dotyczy organizacji obozu nauko-
wego w Bieszczadach. Marzanna zosta³a zamkniêta na kilka
zamków, wiêc pogoda w lipcu bêdzie przepiêkna. Wszystkich
mi³o�ników gór zapraszamy na bieszczadzkie szlaki. Obóz za-
powiada siê bardzo ciekawie pod wzglêdem naukowym, ponie-
wa¿ Dyrekcja Bieszczadzkiego Parku Narodowego obieca³a nam
pomoc. Mo¿e nie byæ piêciogwiazdkowego lokum, pewnie nie
bêdzie te¿ jakuzzi, mo¿e nawet nie byæ krabów na kolacjê, ale
na pewno bêdzie weso³o i serdecznie. Po prostu tak, jak to bywa
w Bieszczadach. ¯yczymy samych pi¹tek w sesji egzaminacyj-
nej i rewelacyjnych wakacji.

Bogus³aw �miechowicz

Studenci na terenie do�wiadczalnym
w Przechodzie

Studenci specjalno�ci gospodarka wodno-�ciekowa z IV
roku in¿ynierii �rodowiska zaliczyli kolejn¹ wycieczkê nauko-
w¹. Tym razem celem wyjazdu i by³o zapoznanie siê z bada-
niami prowadzonymi na terenie do�wiadczalnym Politechniki
Opolskiej w Przechodzie.

Towarzysz¹cy studentom prof. Kazimierz Sporek na wstê-
pie zaprezentowa³ profesjonalny sprzêt do pomiarów glebo-
znawczych, a ka¿dy z uczestników móg³ osobi�cie wzi¹æ
udzia³ w prowadzonych do�wiadczeniach. Dokonywali�my
poboru prób gleby z ró¿nych g³êboko�ci do 2 m obserwuj¹c
zmieniaj¹cy siê profil glebowy wraz z g³êboko�ci¹.

Nastêpne do�wiadczenie pozwoli³o nam okre�liæ ilo�æ wody
w przekroju glebowym. Pobrane próby gleby pos³u¿¹ jako
materia³ badawczy w specjalistycznych laboratoriach. Obec-

no�æ w Borach Niemodliñskich pozwoli³a nam równie¿ na
bli¿sze poznanie metod pomiaru zanieczyszczeñ zawartych w
wodach opadowych. Z bliska mog³y�my zobaczyæ chwytniki,
poznaæ ich wady i zalety. Mieli�my równie¿ okazjê przepro-
wadziæ pomiar przyrostu grubo�ci sosny �widrem Preslera.

Na zakoñczenie naszego spotkania otrzyma³y�my zadanie
do wykonania. Zosta³y�my podzielone na dwuosobowe gru-
py. Zadanie polega³o na naszkicowaniu siatki geograficznego
rozmieszczenia drzew na wyznaczonych dzia³kach Borów
Niemodliñskich. Po wykonaniu zadania mog³y�my z dum¹
opu�ciæ miejsce naszych dzia³añ, a ¿e pogoda nam sprzyja³a
czas up³yn¹³ nam mi³o i przyjemnie.

Wra¿enia by³y interesuj¹ce i pouczaj¹ce zarazem, za co
dziêkujemy Profesorowi.

Iwona Piwowarczyk

Seminarium in¿ynierii

W dniach 16�18 maja 2001 r. odby³o siê w Jarno³tówku,
w OKSz �Le�nik,� zorganizowane z inicjatywy prof. Leona
Troniewskiego, seminarium po�wiêcone problematyce sze-
roko rozumianej in¿ynierii procesowej. Ciê¿ar prac organi-
zacyjnych wziê³a na siebie p. Regina Obrocka.

Uczestnikami seminarium byli s³uchacze studium dokto-
ranckiego Wydzia³u Mechanicznego PO, wykonuj¹cy prace
w Katedrze Techniki Cieplnej i Aparatury Przemys³owej, Ka-
tedrze Maszyn i Urz¹dzeñ dla Przemys³u Spo¿ywczego
i Ochrony �rodowiska oraz Katedrze In¿ynierii Procesowej,
a tak¿e � w jednym przypadku � w Uniwersytecie Opolskim.

W seminarium uczestniczy³o 29 osób, w tym 7 profeso-
rów � opiekunów naukowych.

Wyg³oszono nastêpuj¹ce referaty:
 1. mgr in¿. Barbara Pendyk � Udzia³ objêto�ciowy faz w prze-

p³ywie gaz-ciecz-ciecz� opiekun prof. S. Witczak
 2. mgr in¿. Iwona Bilska � Kryteria oceny wykorzystania al-

ternatywnych �róde³ energii � opiekun prof. R. Ulbrich
 3. mgr in¿. Jaros³aw Trembacz � Wnikanie ciep³a przy wrze-

niu uk³adów wodno-olejowych � opiekun prof. L. Tro-
niewski

 4. mgr in¿. Roman Modrzejewski � Ocena wp³ywu konstruk-
cji palnika i warunków spalania na powstawanie NOx-ów
� opiekun prof. B. Dobrowolski

 5. mgr in¿. Alicja Kolasa � Mieszanie materia³ów niejedno-
rodnych w mieszalniku bêbnowym � opiekun prof. J. Boss

 6. mgr in¿. Ma³gorzata Wzorek � Energetyczne wykorzysta-
nie osadów �ciekowych � opiekun prof. L. Troniewski

 7. mgr in¿. Jacek Wydrych � Aerodynamiczne podstawy ero-
zji uk³adów py³owych kot³ów energetycznych � opiekun
prof. B. Dobrowolski

 8. mgr in¿. Agnieszka Osiadacz-Kubiak � Mieszanie mate-
ria³ów drobnoziarnistych w mieszalniku typu V � opiekun
prof. J. Boss

 9. mgr in¿. Krystyna Lech-Rz¹sa � Badanie procesu mie-
szania materia³ów ziarnistych wymuszonego wibracj¹ �
opiekun prof. J. Boss

10. mgr in¿. Daniel Janecki � Hydraulika reaktorów trójfazo-
wych � opiekun prof. G. Bartelmus

11. mgr in¿. Mariusz Rz¹sa � Metoda detekcji i pomiaru wy-
branych parametrów pêcherzyków gazu � opiekun prof.
B. Dobrowolski
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12.mgr in¿. Dariusz Skoczylas � Wp³yw parametrów geome-

trycznych na opory przep³ywu w przestrzeni miêdzyruro-
wej p³aszczowo-rurowego wymiennika ciep³a � opiekun
prof. R. Ulbrich

13.mgr in¿. Grzegorz Kucharz � Wp³yw procesu mieszania
na oczyszczalni �cieków w rowie oksydacyjnym � opiekun
prof. J. Boss

14.mgr in¿. Ewa G³odek � Efekty energetyczne i ekologiczne
zastosowania skojarzenia w du¿ym zawodowym bloku ener-
getycznym � opiekun prof. J. Sk³adzieñ.
Seminarium da³o mo¿liwo�æ zorientowania siê w pozio-

mie, zakresie i stopniu zaawansowania wykonywanych prac
doktorskich. Wiêkszo�æ przedstawionych referatów dotyczy-
³a badañ o charakterze typowo do�wiadczalno-pomiarowym,
pozosta³e prace za� mia³y postaæ studialn¹, modelowo-obli-
czeniow¹. Jak mo¿na siê by³o spodziewaæ, czê�æ prezentowa-
nych prac zwi¹zana by³a z rozprawami doktorskimi w koñco-
wym stadium realizacji i wówczas dyskusja nad nimi stano-
wi³a pewn¹ formê �próbnej� obrony. Z drugiej strony by³y
równie¿ przedstawiane prace znajduj¹ce siê we wcze�niejszych
stadiach badañ. Obecni na seminarium cz³onkowie wydzia³o-
wej komisji ds. przewodów doktorskich profesorowie: J.
Boss, J. Sk³adzieñ i L. Troniewski uznali, ¿e niektóre z re-
feratów mog¹ byæ uznane jako wyst¹pienia, spe³niaj¹ce for-
malny wymóg przedstawienia pracy przed otwarciem prze-
wodu (na posiedzeniu Rady Wydzia³u Mechanicznego w dn.
13.06.br. otwarto 6 przewodów doktorskich, zwi¹zanych z
wymienionymi referatami).

Bardzo warto�ciowe i po¿yteczne, szczególnie dla dokto-
rantów, by³y d³ugie i czasem burzliwe dyskusje, które odby-
wa³y siê po wszystkich wyst¹pieniach i mimo, ¿e na ka¿dy z
referatów wraz z dyskusj¹ przewidziano po jednej godzinie,
to w niektórych przypadkach by³ to czas zbyt krótki. Dodat-
kowo, prof. J. Sk³adzieñ przedstawi³ w obszernym wyst¹pie-
niu ogóln¹ strukturê organizacyjn¹ nauki polskiej oraz omó-
wi³ zasady i tryb uzyskiwania stopnia doktora. Organizatorzy
zadbali tak¿e o atrakcyjne wype³nienie czasu wolnego; przy
ognisku i podczas wspólnej kolacji toczono d³ugie rozmowy
� równie¿ na tematy zwi¹zane z referatami i realizacj¹ prac
doktorskich.

Mo¿na z ca³ym przekonaniem stwierdziæ, ¿e seminarium
umo¿liwi³o zintegrowanie �rodowiska, uprawiaj¹cego w Opo-
lu dzia³alno�æ naukow¹, wchodz¹c¹ w zakres szeroko pojêtej
in¿ynierii procesowej, a d³ugie spotkania doktorantów z opie-
kunami, odbyte z dala od murów uczelni w mi³ej i niekrêpu-

j¹cej atmosferze, bêd¹ bardzo pomocne przy realizacji prac
doktorskich.

By³oby dobrze, gdyby tego typu seminarium sta³o siê co-
roczn¹ tradycj¹.

Organizatorzy

PS Koszty seminarium zosta³y solidarnie pokryte przez
Wydzia³ Mechaniczny, JM Rektora i uczestników.

Wydzia³ Wychowania Fizycznego
i Fizjoterapii

Festyn z okazji Dnia Dziecka � Turawa 2001

Studenckie Ko³o Naukowe AKTON w dniu 9 czerwca 2001
roku na terenie Harcerskiego O�rodka Wodnego nad du¿ym
Jeziorem Turawskim zorganizowa³o z okazji Dnia Dziecka fe-
styn dla uczestników warsztatów Terapii Zajêciowej przy
Domu Rodzinnej Rehabilitacji Dzieci z Mózgowym Pora¿e-
niem w Opolu.

W sobotê, wczesn¹ por¹ studenci SKN AKTON witali
uczestników festynu wrêczaj¹c im koszulki Wydzia³u Wycho-
wania Fizycznego. Uroczysto�æ rozpoczê³a siê pokazem przy-
gotowanym przez Szko³ê Podoficersk¹ Pañstwowej Stra¿y
Po¿arnej w Opolu. Stra¿acy zaprezentowali sprzêt, którym
pos³uguj¹ siê podczas codziennej pracy, a tak¿e umo¿liwili
dzieciakom sprawdzenie swoich umiejêtno�ci stra¿ackich w
�gaszeniu po¿aru�, sprawiaj¹c im tym olbrzymi¹ rado�æ.

Zaraz potem dzielne dzieciaki wskoczy³y na dwie du¿e ³aj-
by, które na holu ci¹gniête by³y przez motorówkê. Utworzony
w ten sposób �tramwaj wodny� wyp³yn¹³ w rejs po jeziorze.

Po pe³nej przygód 2,5-godzinnej wycieczce wszyscy udali
siê w stronê ogniska, gdzie na zg³odnia³ych �piratów� czeka-
³y skwiercz¹ce kie³baski, napoje � ufundowane przez firmê
NATA oraz pyszne jogurty � których sponsorem by³a firma
DANONE.

Po nape³nieniu brzuszków na dzieciaki czeka³a nastêpna
atrakcja, do ogniska dobi³ komes Bractwa Miecza � pan An-
drzej Kowalczyk, który opowiadaj¹c historiê Bractwa pre-
zentowa³ broñ rycersk¹. Podczas pokazu dzieci mia³y okazjê
wcielenia siê w �redniowiecznych rycerzy. Dodatkow¹ atrak-
cj¹ by³o wybijanie monet przez komesa, który z³ocistymi
kr¹¿kami obdarowywa³ wszystkich uczestników festynu.
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Impreza zakoñczy³a siê oko³o godziny 15.30, a chêtni, któ-
rzy jeszcze zostali przy ognisku mieli okazjê mi³o spêdziæ
czas w rytmie szant �piewanych przez ¿eglarzy AK¯ Poli-
techniki Opolskiej.

Pragniemy bardzo serdecznie podziêkowaæ sponsorom tj.:
¨ Szkole Podoficerskiej Pañstwowej Stra¿y Po¿arnej w Opolu,
¨ Firmie NATA,
¨ Firmie DANONE,
¨ Bractwu Miecza z Opola,
¨ O�rodkowi LOK, który u¿yczy³ ³ód�,
¨ Panu Zbyszkowi Szeremskiemu � który udostêpni³ nam ca³y

o�rodek wraz ze sprzêtem ¿eglarskim
a tak¿e wszystkim osobom, które pomog³y w organizacji tego
festynu.

Liczymy na dalsz¹ wspó³pracê przy organizacji kolejnych
imprez.

Dr Karina S³onka, opiekun ko³a

Wydzia³ Zarz¹dzania
i In¿ynierii Produkcji
n W dniach 27�28 kwietnia br. odby³y siê kolejne Targi Ka-
pita³owo-Finansowe Nasze Pieni¹dze. W prezentacji szkó³
i wy¿szych uczelni pt. Opolskie uczelnie dla przysz³ych biz-
nesmenów wziê³y udzia³: Wydzia³ Zarz¹dzania i In¿ynierii
Produkcji Politechniki Opolskiej, Uniwersytet Opolski, To-
warzystwo Edukacji Bankowej S.A. oraz Towarzystwo Wie-
dzy Powszechnej Oddzia³ Regionalny Opole. WZiIP zdoby³
z³oty medal za Najciekawsz¹ ofertê opolskich uczelni dla przy-
sz³ych biznesmenów. Prezentacjê WZiIP przygotowa³o ko³o
naukowe Arafin pod przewodnictwem Aleksandry i Justyny
Zygmunt. Tegoroczna edycja targów mie�ci³a siê w gmachu
Filharmonii Opolskiej.

n W Zakopanem, w dniach 10�12 maja br. odby³y siê II Warsz-
taty z Nauk o Zarz¹dzaniu dla Doktorantów i Przysz³ych Dok-
torantów, których wspó³organizatorem by³ WZiIP. Uczestniczy³o
w nich ponad 120 osób, opublikowano ok. 90 prac tematycznie
zwi¹zanych z przygotowywanymi doktoratami. W warsztatach
wziêli udzia³ m. in. prorektor ds. nauki PO � prof. J. Skubis,
prof. R. Knosala oraz w³adze WZiIP: dziekan � dr A. Zagó-
rowska i prodziekan ds. organizacyjnych � dr K. Malik. Pod-
stawowym celem warsztatów by³a prezentacja wyników powsta-
j¹cych prac doktorskich lub dyplomowych. Uczestnicy mieli
okazjê do dyskusji i wymiany pogl¹dów z gronem zaproszo-
nych ekspertów, specjalizuj¹cych siê w poszczególnych dziedzi-
nach zarz¹dzania. W warsztatach wziêli udzia³ m. in. pracow-
nicy uczelni z Bia³egostoku, Czêstochowy, Gdañska, Gdyni,
Gliwic, Katowic, Krakowa, £odzi, Opola, Wroc³awia i Warsza-
wy. Politechnikê Opolsk¹ reprezentowali: doktoranci zatrudnie-
ni w Katedrze In¿ynierii Produkcji, Katedrze Nauk o Zarz¹dza-
niu, Zak³adzie Nauk Ekonomicznych oraz studenci zrzeszeni
w ko³ach naukowych dzia³aj¹cych na WZiIP Arafin i Expert
(³¹cznie kilkadziesi¹t osób). Uczestnicy chwalili bardzo dobr¹
organizacjê warsztatów, a zw³aszcza pani¹ mgr in¿. M. Szew-
czuk-Stêpieñ. Kolejne spotkanie odbêdzie siê w maju przysz³e-
go roku. Materia³y z warsztatów dostêpne s¹ Katedrze In¿ynie-
rii Produkcji.

n Po raz kolejny Politechnika Zielonogórska go�ci³a uczestni-
ków XXII Miêdzynarodowego Sympozjum Naukowego Studen-
tów i M³odych Pracowników Nauki zorganizowanego w dniach
od 13 do 15 maja br. Z przyjemno�ci¹ informujemy, i¿ zosta³y
wyró¿nione dwa referaty pracowników WZiIP. W sekcji tema-
tycznej zarz¹dzanie i marketing mgr in¿. R. Matwiejczuk
otrzyma³ I wyró¿nienie za referat Marketing i logistyka jako
determinanty transformacji procesu zarz¹dzania przedsiêbior-
stwem�. W sekcji odnowa �rodowiska mgr in¿. M. Szewczyk
oraz mgr in¿. K. Widera-Osada zdoby³y II wyró¿nienie za re-
ferat Zmienna syntetyczna jako narzêdzie s³u¿¹ce ocenie jako�ci
powietrza atmosferycznego w rejonie miasta Kêdzierzyna-Ko�-
la. Serdecznie gratulujemy!!!

n Pani dr Danuta Szlachcic-Dudzicz, adiunkt w Zak³adzie
Nauk Ekonomicznych WZiIP jest wspó³autorem monografii
Historia Tarnowskich Gór. Publikacja ta zosta³a nagrodzona
w ogólnopolskim konkursie na Wydarzenie Muzealne Roku
2000. Wrêczenie nagród �Sybilla 2000� odby³o siê 18 maja
br. w Sali Balowej Zamku Królewskiego w Warszawie. Ser-
decznie gratulujemy!!!
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W �rodowisku akademickim

XX-lecie KIK w Opolu
Opolski Klub Inteligencji Katolickiej obchodzi³ jubileusz

dwudziestolecia dzia³alno�ci. Program dwudniowych obcho-
dów (25 i 26 maja br.) zainaugurowanych uroczyst¹ msz¹
�wiêt¹ odprawion¹ przez abp Alfonsa Nossola z³o¿y³y siê
sesja naukowe, spotkanie klubowe cz³onków KIK, dyskusja z
udzia³em zaproszonych go�ci, a oprawê artystyczn¹ stanowi³
koncert pie�ni w wykonaniu chóru kleryków Seminarium
Duchownego w Opolu.

Dziêki go�cinno�ci gospodarza dziekana prof. Helmuta
Sobeczki, którego w tej roli zast¹pi³ prodziekan Tadeusz
Dola, pierwsza czê�æ uroczysto�ci mia³a miejsce w piêknych
wnêtrzach Wydzia³u Teologicznego Uniwersytetu Opolskiego
przy ul. Drzyma³y. W sesji na temat Rola stowarzyszeñ kato-
lickich i ich wp³yw na przemiany spo³eczne w Polsce w latach
1981 �1991 wyst¹pili ojciec Jan Góra OP, profesor Jerzy
Skubis, prorektor ds. nauki Politechniki Opolskiej oraz �wia-
towej s³awy re¿yser i publicysta Krzysztof Zanussi. Zapro-
szenie na uroczysto�æ tuza tej miary co Zanussi czy domini-
kanin Góra, jest wielk¹ zas³ug¹ organizatorów, a licznie zgro-
madzeni cz³onkowie i sympatycy klubu mieli okazjê uczestni-
czenia w niezwyk³ej uczcie duchowej.

W drugim dniu obchodów do dyskusji na temat Roli kato-
lików �wieckich w ¿yciu spo³ecznym w �wietle listu apostol-
skiego Jana Paw³a II Novo millennio ineunte zaproszeni zo-
stali przedstawiciele Ko�cio³a i znane osoby w �rodowisku
opolskim. Zaproszenie przyjêli Adam Pêzio³, wojewoda opol-
ski, Andrzej Rybarczyk wicemarsza³ek, Leon Troniewski
wiceprzewodnicz¹cy sejmiku województwa, ks. Zygmunt
Nabzdyk kapelan Klubu, oraz Antoni Winiarski, przedsta-
wiciel Rady Porozumienia Klubów Inteligencji Katolickiej .
Ka¿dy z zaproszonych dyskutantów otrzyma³ wcze�niej przy-
gotowane przez organizatorów cztery zagadnienia.

Czas ka¿dej wypowiedzi regulowa³a klepsydra pozostawiaj¹c
mówcy ok. czterech minut na zreferowanie swego punktu wi-
dzenia na zaproponowane pytania. Po wyst¹pieniach referen-
tów rozgorza³a niezwykle interesuj¹ca dyskusja stanowi¹ca za-
razem ostatni punkt w programie jubileuszowych obchodów.

Z opolskim Klubem zwi¹zanych jest wielu pracowników
naukowych politechniki. Wieloletnim prezesem KIK jest doc.
Antoni Guzik, ceniony dydaktyk, by³y dziekan Wydzia³u
Mechanicznego i rektor w latach 1981�1982, cz³onkami za-
³o¿ycielami s¹ profesorowie Jerzy Skubis, Leon Troniewski i
wielu innych.

kd

n W dniu 6 czerwca br. w sali 16 przy ul. Waryñskiego 4
odby³o siê kolejne spotkanie z cyklu Ekonomiczne porachun-
ki. Tym razem organizatorzy, pod kierownictwem dra Hen-
ryka Lewandowskiego, zaprosili prorektora Wy¿szej Szko³y
Ekonomii i Administracji w Bytomiu. Profesor Maciej Mi-
szewski wyg³osi³ referat nt. Transformacja gospodarcza. Ser-
decznie zapraszamy na kolejne wyk³ady z tego cyklu.

n Otmuchów 2001, pod takim has³em WZiIP zorganizowa³
w dniach 11 i 12 czerwca br. konferencjê naukow¹. Domi-

nuj¹cym tematem konferencji by³y zagadnienia zwi¹zane z
ma³ymi i �rednimi przedsiêbiorstwami w kontek�cie integra-
cji z Uni¹ Europejsk¹. Tegoroczne spotkanie sk³ada³o siê z
trzech sesji, na których wyg³oszono ponad dwadzie�cia refe-
ratów. Sesjom przewodniczyli prof. Jerzy Skubis, prorektor
ds. nauki, prof. Maciej Miszewski, prorektor WSEiA w By-
tomiu oraz prof. Jan Pyka, prorektor AE w Katowicach. Kon-
ferencja wyros³a na bazie wcze�niejszych spotkañ wydzia³o-
wych, a kilka edycji odby³o siê w Niwkach

Miros³awa Szewczyk
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Opinie

DO ABSOLWENTA...
Jeste� absolwentem! Adrenalina opada, stan euforyczny pozo-

sta³... Wieczorem pog³êbiony jeszcze na po¿egnalnej imprezie. Dwa
dni na pozbieranie i heja! �wiat nale¿y do nas. M³ody, wykszta³co-
ny, zdolny cz³owiek mo¿e wszystko. Co chcia³by� robiæ? To cieka-
we, przez ca³e studia nie zastanawia³e� siê nad tym dok³adnie. Wy-
bra³e� kierunek przekonany przez z³otoustego profesora. Teraz nie
masz wyboru. Pierwsze odwiedziny w po�redniaku pracy i pierwsze
rozczarowanie. Towarzystwa ubezpieczeniowe i marketing bezpo�red-
ni (akwizycja). Nie. Nie po to studiowa³e� kilka lat by pracowaæ w
innym zawodzie. Przegl¹dasz gazety, obowi¹zkowo poniedzia³kow¹
Wyborcz¹. Czekaj, czekaj, co� znalaz³e�: kierownik magazynu, an-
gielski biegle, podstawy programowania, do�wiadczenie, motywu-
j¹cy system nagradzania (czyli w okolicy najni¿szej krajowej). Ko-
lejne rozczarowanie. Co� s³ysza³e� w trakcie studiowania, ¿e trudno
o pracê bez do�wiadczenia itp., ale rzeczywisto�æ jest horrorem (na
razie ma³ym). Znajomi opowiadaj¹, ¿e mo¿na dostaæ dobr¹ posadkê
za pieni¹¿ki (du¿e) lub dziêki znajomo�ciom rodziców. Jakby� czy-
ta³ XIX-wieczn¹ rosyjsk¹ powie�æ, Dostojewski i To³stoj. Nie masz
wujka w ministerstwie, ani w administracji rz¹dowej, ¿aden krewny
nie zamieszkuje biskupich pa³aców, nepotyzm nie odci�nie �ladu na
Twym ¿yciu zawodowym. Kolejny krok. Po³¹czyæ ostatnie wakacje
z poszukiwaniem pracy. Tym bardziej, ¿e media og³uszaj¹ informa-
cjami, ¿e wzrost stopy bezrobocia to g³ównie zas³uga �wyrojonych�
absolwentów uczelni. Pakujesz plecak, namiot, �piwór, kilkadzie-
si¹t CV i listów motywacyjnych. Pierwszy przystanek po kilkudzie-
siêciu kilometrach. Miasteczko znane z przemys³u samochodowego.
Zostawiasz papiery uzyskuj¹c mglist¹ obietnicê otrzymania wezwa-
nia, gdy bêdziesz potrzebny. Niepokoi znudzona mina sekretarki
przyzwyczajonej do podobnych odwiedzin. Trudno opisywaæ ile upo-
korzeñ do�wiadczysz wydzwaniaj¹c do miêdzynarodowych koncer-
nów i polskich przedstawicieli �obrotnych�, nie wspominaj¹c o ad-
ministracji pañstwowej, gdzie bez �pleców� nie przychod�. Przy-
k³adem ciekawym mo¿e byæ wizyta w otwieranej fabryce opon w
Poznaniu. Og³oszenia w Wyborczej by³y zachêcaj¹ce: potrzebny kto�
znaj¹cy problemy ochrony �rodowiska i jeszcze szansa na kilka wol-
nych etatów do tego. Wchodzisz do budynku bynajmniej nie nale¿¹-
cego do japoñskiego koncernu z og³oszenia. Pe³ny profesjonalizm,
biuro rekrutacyjne, na korytarzach t³umy. Dostajesz kilka formula-
rzy i sklecasz ³amig³ówkê. Przys³uchujesz siê szczê�liwcom, którzy
przeszli pierwsze etapy selekcji. Etapów jest kilka, w tym i spraw-
dzanie zdolno�ci manualnych na miejscu w fabryce. Ale tam dociera
zaledwie nik³y strumyczek miast ludzkiej rzeki, któr¹ obserwujesz
dooko³a. Wiêkszo�æ odpada przy rozmowie z doktorem psychologii.
Wy�cig szczurów rozpoczêty. Chcesz czy nie chcesz, bierzesz w
tym udzia³. Alternatywy nie ma. Masz czekaæ na telefon. Jeszcze
nie jest najgorzej, to dopiero trzeci tydzieñ poszukiwañ. Zaczynasz
kombinowaæ przez Internet, serwisy z prac¹ nieaktualn¹, informaty-
cy od zaraz, dziesi¹tki meili bez odpowiedzi. W ostateczno�ci wra-
casz do firmy, gdzie sezonowo pracowa³e� studiuj¹c. Owszem jest
praca, dwuzmianowa, nie�le p³atna. Ale na wstêpie otrzymujesz in-
formacjê, ¿e jeste� potrzebny tylko na czas urlopów. No có¿, zawsze
to jaka� szansa. S³ysza³e�, ¿e znajomym powiod³o siê w Warszawie.
No tak, stolica, boom gospodarczy w metropolii. Masz tam przyja-
ció³. Pierwszy kontakt tradycyjnie koñczy siê rozczarowaniem. Pie-
ni¹¿ki, które dostaniesz w bran¿y odpowiadaj¹cej twojemu wykszta³-
ceniu pozwol¹ na pocz¹tek na wynajêcie stancji i g³odow¹ egzysten-
cjê. Kumpel mieszka pod Warszaw¹ jak setki tysiêcy jemu podob-
nych, bez zameldowania, w ci¹g³ym stresie. Strach nie tylko o stratê

zdobytej pracy, ale w Wo³ominach, Zielonkach itp. okolicznych miej-
scowo�ciach naprawdê nikt nie wychodzi na zewn¹trz domów po 20,
chyba, ¿e dresiarze i im podobni. Chromoliæ takie ¿ycie!

Podobne perypetie przechodzi³, lub bêdzie przechodzi³ ka¿dy z
nas. Ka¿dy nie bêd¹cy w warstwie �uprzywilejowanej�. My�lê, ¿e
powodów tak trudnej sytuacji na rynku pracy nie mo¿na doszukiwaæ
siê jedynie w sytuacji polskiej gospodarki, choæ nie mo¿na zaprze-
czyæ, i¿ jest to g³ówne �ród³o wspomnianych k³opotów. Bojê siê, ¿e
zabrzmi to �miesznie, ale brak naszego zrozumienia zasady �RÓB
W ¯YCIU TO CO LUBISZ!� wp³ywa na nasz¹ przysz³o�æ. Nie
znaczy to, ¿e mamy nastawiæ siê na prymitywny hedonizm i konsu-
mowaæ przyjemno�ci w oderwaniu od tworzenia. Powinno siê u³a-
twiaæ ju¿ nawet ma³emu dziecku rozwijanie wrodzonych predyspo-
zycji i realizowanie tych¿e. Szko³a musi uczyæ my�lenia, a nie zapa-
miêtywania. Podjêcie decyzji o wyborze kierunku studiów musi na-
st¹piæ ju¿ w cz³owieku psychicznie dojrza³ym. Kluczem do samore-
alizacji w pracy jest szacunek. Szacunek przede wszystkim dla sie-
bie, pó�niej dla swego zawodu i po drodze nie zapominajmy o esty-
mie dla ludzi, którzy nam pomogli.  To nasze nastawienie do zdoby-
wania wiedzy, nasz entuzjazm dla realizacji marzeñ mo¿e obudziæ
odpowiednie podej�cie nauczycieli. Aby u³atwiæ nam w przysz³o�ci
zdobywanie pracy oraz przebrniêcie przez jej kilka pierwszych tygo-
dni powinny na studiach (nawet na politechnikach) byæ wprowadzo-
ne, choæ w szcz¹tkowej formie: psychologia i filozofia. Przez piêæ
lat cz³owiek mo¿e oderwaæ siê ca³kowicie od wra¿eñ kulturalnych.
Brak mo¿liwo�ci rozwoju wewnêtrznego m³odego cz³owieka powo-
duje skutki przera¿aj¹ce. Popkulturowe wzorce z mass mediów kreuj¹
wzorzec postawy dzisiejszych studentów. Najwa¿niejsza jest posta-
wa minimum wysi³ku, maksimum efektu. Nie inaczej jest w niektó-
rych przypadkach kadry akademickiej. Je�li nie zale¿y studentowi,
mnie nie musi równie¿! I powstaje b³êdne ko³o. Przekonanie przy-
sz³ego absolwenta, ¿e jako� to bêdzie, ¿e w ¿yciu wszystko za³atwisz
cierpliwo�ci¹ i brakiem tej¿e u antagonisty. Studia maj¹ przygoto-
wywaæ profesjonalistów. To nieprawda. Jest za ma³o praktyk. Zbyt
nik³e s¹ kontakty miêdzy uczelni¹ a potencjalnymi pracodawcami.
Stypendia zak³adowe obejmuj¹ tylko najwiêksze uczelnie w kraju i
tylko wybrane kierunki. Przy wyborze studiów powinna byæ rzetel-
na informacja, poprzedzona profesjonalnym badaniem, jakie kierunki
studiów bêd¹ cieszyæ siê w przysz³o�ci �braniem� na rynku. Uwa-
¿am, znaj¹c osobi�cie kilku takich, ¿e pasjonat (a wierzcie mi, ¿e
pasjê trzeba w sobie obudziæ zwalczaj¹c naturalne cz³ekowi leni-
stwo) ma najwiêksz¹ szansê na znalezienie pracy.

Powy¿szy opis mia³ pokazaæ, ¿e na rynku pracy nie jest ³atwo i
¿ycie to nie �kaszka z mleczkiem�. Jeszcze niedawno informacja, ¿e
tylko 1% bezrobotnych posiada dyplom wy¿szej, uczelni dzia³a³a
uspakajaj¹co na wirusa niepokoju. Dzi� procent ów wzrós³ a niepo-
kój nie znika nawet gdy realizujesz siê zawodowo. Jeste� trybikiem
w maszynie, równie ³atwym do wymiany jak zu¿yty wk³ad do d³u-
gopisu. Istnieje jednak nadzieja, ¿e przysz³o�æ oka¿e siê lepsza. Ka¿-
dy dzieñ dodaje Ci do�wiadczenia i si³y. Parafrazuj¹c filozofa mo¿na
stwierdziæ: �Co Ciê nie zabije, to Ciê wzmocni!�

Jaros³aw Pilarski

PS Mnie siê uda³o. Dotar³em w koñcu do dzia³u kadr firmy, od
której my�l¹c logicznie powinienem zacz¹æ poszukiwania pracy.
Mo¿na wierzyæ lub nie, ale istnieje w cz³owieku jakie� prze�wiad-
czenie, ¿e tego w³a�nie dnia wydarzy siê co�, co wp³ynie na jego
¿ycie. Pracujê w zawodzie, który jest zgodny nie tylko z kierunkiem
moich studiów, ale i specjalno�ci¹. Praca daje mi satysfakcjê nie
tylko finansow¹. Po kilku miesi¹cach czujê, ¿e mi zaufano. Dosta-
³em szansê. Nie znam nikogo innego z mojej specjalno�ci, kto reali-
zowa³by swe ¿ycie zawodowe zgodnie z charakterem wykszta³cenia.
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Piastonalia 2001
Po zakoñczeniu tegorocznej Studenc-

kiej Wiosny Kulturalnej nie rozgorza³a
dyskusja w lokalnej prasie na temat jak
bawi¹ siê studenci � jak to mia³o miejsce
przed rokiem. Program Piastonaliów
2001 opracowywa³y samorz¹dy politech-
niki i uniwersytetu, choæ jak siê wydaje
wspó³praca ta nie uk³ada³a siê na medal o
czym skrzêtnie donosi³a prasa. Pomimo
to cztery majowe dni (od 20�23) nale¿a³y
do studentów. Jak co roku piastonaliowe
igry wype³ni³y koncerty zespo³ów, roz-
grywki sportowe dru¿yn trzech opolskich
wy¿szych uczelni � PO, UO oraz Wy¿szej
Szko³y Zarz¹dzania i Administracji oraz
dyskoteki trwaj¹ce do bia³ego rana. W na-
miocie PO koncertowali Lady Pank, Pier-
si, Pid¿ama Porno i Alians, na boisku uni-
wersytetu poszaleæ mo¿na by³o przy Ka-
ziku i Big Cycu.

Oficjalnie Piastonalia otwiera ¿akina-
da, w czasie której studenci, którym
przewodz¹ wybrani na tê okazjê Król i
Królowa w towarzystwie swoich rekto-
rów dowo¿onych na miejsce konnym
zaprzêgiem odbieraj¹ z r¹k prezydenta
miasta klucze przejmuj¹c gród we w³a-
danie. Wszystko odby³o siê wed³ug tra-
dycj¹ ustalonego obyczaju, choæ prze-
bierañców jakby co roku by³o mniej, a
najmniej powodów do zadowolenia mia-
³y konie, które spe³niwszy zaszczytny
obowi¹zek w drodze powrotnej poszko-
dowane zosta³y w wypadku drogowym.

Ostatni piastonaliowy dzieñ studenci
spêdziæ mogli, jak co roku na pikniku
w Turawie, by wieczorem odpowiednio
nastrojeni przez Paw³a Kukiza oddaæ siê
dyskotekowemu szaleñstwu.

Czy tegoroczne Piastonalia zaliczyæ
mo¿na do udanych? Na to pytanie od-
powiedzieæ powinni ci, którzy w zaba-
wie uczestniczyli. A to co uchwycone
zosta³o w obiektywie obejrzeæ mo¿na na
piêknej wystawie w holu w budynku
g³ównym.
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